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Van Nagykovácsinak egy Integrált Településfejlesztési Stratégiája. 
Sok-sok lakostársunk a kidolgozója. Intézményvezetők, termé-
szetvédők, önkormányzati képviselők, pedagógusok, szülők, gye-
rekek, egyházak és civil szervezetek képviselői. 
A stratégiai tervben szereplő elképzelések közül számos már 
megvalósult pl. bölcsőde; járdák; kereskedelem, sport, szolgálta-
tás funkciók stb. 
Egy része most van folyamatban pl. fő utca rendezése, Faluház 
felújítása. 
És sok feladat áll még előttünk, amiből kiemelem a közösségi te-
rület fejlesztését, a közösségi funkciók elhelyezését. 
Nagykovácsihoz való kötődésünkben, helyi identitásunk erősíté-
sében fontos szerepet játszanak közösségi tereink. A református 
templom megépülésével, a sportpályák és a Linum Udvar meg-
valósulásával egy új településközpont van kialakulóban, amelyet 
már az Integrál Településfejlesztési Stratégia is így jelölt. 
Egy igazi településközpont nem csak épített alkotórészekből, parkolókból és utcabútorokból áll. 
Meghatározó eleme a parkosított környezet és a különböző pihenési és rekreációs funkciók. 
A bevásárlóudvar melletti területet, helyi lakos javaslatára neveztük el Lenvirág parknak. 
Megbízásunkból Karlócainé Dr Bakay Eszter, helyi tájépítész, egyetemi tanár egy kollégájával elké-
szítette a Lenvirág park koncepció tervét, hogy legyen egy kiindulási alap a közös tervezéshez. 
A Lenvirág park végleges kialakítását azok tervezik meg, akik eljönnek a nyitott fórumokra. Ezek a 
fórumok lehetőséget adnak az együtt gondolkodásra, új ötletek megvalósítására. Az így formálódó 
településközpontot remélhetőleg mindenki magáénak érzi majd.
A közös tervezés célja az, hogy a nagykovácsiak, a majdani parkhasználók véleményt tudjanak for-
málni a fejlesztendő terület minden lényeges eleméről és gondolataikkal, javaslataikkal formálják 
azt jól használhatóvá és mindannyiunk számára szerethetővé. 
A közös tervezés 3 + 1 fórumon fog megvalósulni. Az első 3 fórumon igyekszünk konszenzusra jutni 
a park funkcióinak, tereinek kialakításában, a megjelenésben, anyag- és növényhasználatban. 
A + 1 alkalmon pedig a közösen kialakított, véglegessé váló terv bemutatása fog megtörténni. 

A fórumok időpontjai:
2023. november 14. kedd, 17 óra;

2023. november 23. csütörtök, 17 óra;
2023. december 07. csütörtök, 17 óra. 

Helyszín: Linum Bevásárló Udvar emeleti terme (Hekaté szalon mellett).
A + 1 alkalomra 2024-ben kerül majd sor, amikor elkészülnek a végleges tervek. 
Mindegyik fórum nyitott az érdeklődők számára, de előzetes regisztráció szükséges hozzá a tervez-
hetőség miatt. Regisztrálni a titkarsag@nagykovacsi.hu e-mail címen lehet. 
A személyes találkozások mindig sokat jelentenek számomra. Lényeges, hogy konstruktív párbe-
széd legyen a lakosság és az önkormányzat között. Ezek a nyitott fórumok erre adnak alkalmat.
Segítő, közreműködő partnereink a korábbi közös tervezések során megismert Völgyzugoly Műhely 
munkatársai lesznek. 
Jöjjenek, tervezzük meg közösen a Lenvirág parkot a nagykovácsiak számára!

Miénk lesz a tér!
A Lenvirág park közös tervezése
Kiszelné Mohos Katalin polgármester



32023. november

Önkormányzati hírek

POLGÁRMESTERI HIVATAL TÁJÉKOZTATÓJA  
2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos u. 61. • Honlap: nagykovacsi.hu •      Nagykovácsi Önkormányzata 
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Kiszelné Mohos Katalin polgármester minden hónap első és harmadik hétfője 14.00-17.00  •  Szemesy Barbara alpolgármester minden hónap második hétfője 8.00-9.00
dr. Fegyveres-Fiskál Gábor alpolgármester minden hónap első hétfője 8.00-9.00  •  Grégerné Papp Ildikó jegyző minden hónap második és negyedik hétfője 13.00-17.00

Név email cím mellék
Grégerné Papp Ildikó jegyző  jegyzo@nagykovacsi.hu  106
dr. Halmosi-Rokaj Odett aljegyző aljegyzo@nagykovacsi.hu 106

TITKÁRSÁG
Telefonszám: 06-26/555-009

Grubitsné Szabó Beáta  
polgármesteri referens, 
anyakönyvvezető szabo.beata@nagykovacsi.hu   105
Szalay Erzsébet 
testületi referens szalay.erzsebet@nagykovacsi.hu 106
Frankné Mocsári Enikő 
személyügyi ügyintéző frank.eniko@nagykovacsi.hu   126

TELEPÜLÉSÜZEMELTETÉSI, BERUHÁZÁSI ÉS PÁLYÁZATI OSZTÁLY
Telefonszám: 06-26/389-127

Karajzné Illinger Enikő 
osztályvezető illinger.eniko@nagykovacsi.hu 116
Györgyi Zoltán 
főépítész gyorgyi.zoltan@nagykovacsi.hu 129
Hegyvári Csaba 
településmérnök hegyvari.csaba@nagykovacsi.hu 118
Halbauer Nikolett 
településmérnök halbauer.nikolett@nagykovacsi.hu 130
Digner Norbert 
műszaki ügyintéző digner.norbert@nagykovacsi.hu  131
Diczházi Attila  
pályázati referens  diczhazi.attila@nagykovacsi.hu 132
Tóthné Halász Hedvig  
Építési Szolgáltató Pont  tothne.hedvig@nagykovacsi.hu 117

HATÓSÁGI ÉS SZERVEZÉSI OSZTÁLY 
Telefonszám: 06-26/555-034

Név email cím mellék
Szatmári Anita 
ügyfélszolgálati ügyintéző szatmari.anita@nagykovacsi.hu 103
Sultan-Halkó Andrea  
hagyatéki ügyintéző, 
szociális ügyintéző halko.andrea@nagykovacsi.hu 120
Méhes Erika  
ügyfélszolgálati ügyintéző mehes.erika@nagykovacsi.hu 110
Nagy Tímea Judit  
adóügyi és igazgatási ügyintéző nagy.timea@nagykovacsi.hu  101
Dr. Fekete Andrea    
igazgatási ügyintéző fekete.andrea@nagykovacsi.hu  104

PÉNZÜGYI ÉS ADÓÜGYI OSZTÁLY 
Telefonszám: 06-26/555-035

Perlaki Zoltán 
osztályvezető perlaki.zoltan@nagykovacsi.hu   107
Balázsi Krisztián 
adóügyi ügyintéző balazsi.krisztian@nagykovacsi.hu 123
Baráthné Nagy Judit 
pénzügyi ügyintéző barath.judit@nagykovacsi.hu   109
Dervalics Lászlóné 
adóügyi ügyintéző, 
anyakönyvvezető dervalics.laszlone@nagykovacsi.hu 108
Faragó Fanni 
adóügyi ügyintéző farago.fanni@nagykovacsi.hu   115
Pappné Molnár Afrodité 
pénzügyi ügyintéző molnar.afrodite@nagykovacsi.hu 102
Virágh Zsuzsanna 
pénzügyi ügyintéző viragh.zsuzsanna@nagykovacsi.hu 133

Hamarosan megkezdődik a Zsíroshegyalja településrész csapadékvíz elve-
zető rendszer I. ütemének kiépítése. Ebben a cikkben összefoglaljuk, hogy 
hol és milyen munkálatokra lehet számítani.
A kivitelezéssel érintett területen a csapadékvíz elvezetése jelenleg csak 
kis részben megoldott. Az elmúlt évtizedekben kiépült, több helyen szilárd 
burkolattal sem rendelkező lakóutcákban, jellemzően nincsenek vízelve-
zető árkok, a csapadékvíz szabályozatlanul az úttesten folyik le, a nagyobb 
lejtésű szakaszokon eróziót, a kisebb lejtésű helyeken, mélypontokon el-
öntést okozva, illetve hordalékot lerakva.
A megvalósulás során szerettünk volna a természetes vízkörforgást előse-
gítő, a csapadékvíz szikkasztására, lefolyásának késleltetésére, párologta-
tására és tisztitására alkalmas műszaki megoldásokat alkalmazni. Ennek 
elérése érdekében a tervezés során a következő alapelveket vettük figye-
lembe:
•  továbbítás: a csapadékvíz szállítására lehetőség szerint föld feletti megol-

dásokat, nyílt árkok és folyókák alkalmazását;
•  szikkasztás: a csapadékvíz beszivárogtatására földmedrű, illetve vízáte-

resztő burkolatú árkok készítését;
•  tározás, késleltetés: a csapadékvíz lefolyásának lassítására vonal menti 

tározóként is funkcionáló árokszakaszokat, valamint a tervezési szakasz 
elején egy ideiglenes vízborítású kőszórással erősített, késleltető szivá-
rogtató készítését;

•  párologtatás: a csapadékvíznek a helyi környezetbe történő visszajutását 
párologtatással elősegítő növénytársulás telepítését tervezzük megvaló-
sítani.

A tervezett I. ütem során a csapadékvíz elvezető rendszer gerincét a Völgy 
utca – Gerecse utca – Erdősétány utca nyomvonalon az árkok és a zárt 
csapadékvíz csatorna (továbbiakban: csatorna) alkotja. Ebbe a főágba tor-
kollik bele a Kút köz és Kút utca nyomvonalán kiépülő csatorna és árok, a 

Gerecse utca – Csille utca nyomvonalon az árok – meglévő burkolt árok, 
valamint az áteresz és a csatorna.
A csapadékvíz hasznosítása érdekében a Gerecse utcában egy esőkertet 
alakítunk ki, mely területén 600 db cserje és évelő növényt ültetünk el. To-
vábbá a tervezett csapadék vízelvezető rendszer befogadóján, a Völgy ut-
cai vízmosás területén 30 db őshonos, valamint a kapcsolódó területeken 
nagy lombkoronát növelő fákat ültetünk el. 
Zsíroshegyalja településrész csapadékvíz elvezető rendszer I. ütemének 
kiépítése alábbi utcákat érinti különböző mértékben és műszaki tartalom-
mal: Erdősétány utca, Gerecse utca, Völgy utca, Kút utca, Kút köz, Őzike 
utca, Szarvas utca, Csille utca.
A munkálatok idejére türelmüket és megértésüket kérjük, hiszen közös cé-
lunk a vízelvezetési problémák megoldása.

Indul a Zsíroshegyalja vízelvezetés kivitelezése
Szemesy Barbara alpolgármester
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Tervszám: Lépték: Dátum:Rajzszám:

Megbízó:

Rajz címe:

Pannon Engineering Kft.

2040 Budaörs, Vörösko u. 10.
www.pe.co.hu  pannon.engineering@gmail.com

1:5000

Önkormányzata
Nagykovácsi Nagyközség
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Átnézeti helyszínrajz - vízgyűjtők lehatárolása
Szakági tervező:

Tóth Attila Gábor 01-10559

2212-22212 2023. 05.

KIVITELI TERV

Nagykovácsi, Zsíroshegyalja településrész csapadékvíz elvezetése
TOP-PLUSZ-1.2.1-21 Élhető települések
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A Képviselő-testület a munkaterv szerinti októberi ülését megelőzően két 
alkalommal tartott rendkívüli ülést.
Szeptember 21-i rendkívüli ülésén döntött a Zsíroshegyen megvalósítan-
dó felszíni vízelvezetés tárgyú közbeszerzési eljárás eredményéről, a nyer-
tes kivitelezővel a szerződés már megkötésre került. Október 12-i rendkí-
vüli ülésén pedig döntés született a Buda-Környéki Leader Egyesületbe 
történő belépési szándékról annak érdekében, hogy a LEADER program 
keretein belül nyújtható támogatási lehetőségek az önkormányzat, a te-
lepülésen élő lakosság, településen székhellyel rendelkező szervezetek és 
vállalkozások számára is elérhetők legyenek.
Október 5-én a Képviselő-testület megtartotta éves közmeghallgatását. 
Ennek részleteit az újság 7-10. oldalán találja. 
A Képviselő-testület október 19-én tartotta munkaterv szerinti ülését. Ki-
szelné Mohos Katalin polgármester asszony napirend előtt tájékoztatást 
adott arról, hogy a polgármesteri keretből a Medikopter Alapítvány 50.000 
Ft, a NAMI 500.000 Ft külön támogatásban részesült. A testületi ülés előtt 
aláírásra került a Strabag Építő Kft-vel a Zsíroshegyalja településrész vízel-
vezetési problémáinak megoldását célzó beruházási szerződés, a munka-
terület átadása hamarosan megtörténik. A Dobos Károly téri közvilágítás 
megoldásával párhuzamosan az Ady Endre utcai gyalogos átkelőhelyek 
megvilágításának kiépítése is megtörtént. Önkormányzati finanszírozással 
megvalósult a háziorvosi rendelőkben a hűtő-fűtő klímák beszerelése. A 
Kossuth Lajos utca növényesítése a testület döntése után folytatódhat a 
második ütemmel. A Gondos Önkormányzat program keretében ismétel-
ten megszervezésre kerül az alma és az almafa vásár, valamint mivel októ-
ber a látás hónapja ingyenes látásvizsgálatra nyílik lehetőség a Nagyková-
csi Optikában. A felsőoktatásban tanuló, illetve tanulni szándékozó diákok 
számára fontos a BURSA pályázat november 3-i benyújtási határideje. No-
vember 14-én indul a Lenvirág park közös tervezése, várunk minden ér-
deklődőt az új faluközpont parkjának tervezésére. 
Nyílt ülés keretében a Képviselő-testület rendeletben szabályozta, hogy a 
Polgármesteri Hivatalban 2023. december 27-től 2024. január 5-ig igazga-
tási szünet lesz.
Módosította a közösségi együttélés alapvető szabályairól és azok megsér-
tésének jogkövetkezményeiről szóló önkormányzati rendeletét, a rendelet 
hatálybalépése óta megalkotott új, illetve azóta hatályát vesztett önkor-
mányzati rendeletek átvezetése miatt.

A Polgármesteri Hivatal munkatársai megkezdték a közterületek ingat-
lan-nyilvántartási tulajdoni lapjainak átfogó, teljeskörű felülvizsgálatát. 
Döntés született Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzatának tulajdoná-
ban álló egyes közterületek elnevezéséről, illetve elnevezésének megerő-
sítéséről. A felülvizsgálatnak ez csak az első lépése volt, a vizsgálat folyta-
tódik. 
Döntött a Képviselő-testület a közterületi térfigyelő kamerarendszerről 
szóló önkormányzati rendeletének és a Közterületi Térfigyelő Kamerarend-
szer Szabályzatának módosításáról. A helyi rendelet és a szabályzat módo-
sításának indoka a kamerák elhelyezésében időközben történt változások 
átvezetése, a központi kezelőhelyiségbe történő belépésre jogosultak kö-
rének bővítése, valamint a szabályzat egyes megfogalmazásainak szüksé-
ges pontosítása volt. 
A Képviselő-testület előzetes szándéknyilatkozat kiadásáról döntött Trafi-
Box beszerzéshez a Pilisi Medence Önkormányzatainak Területfejlesztési 
Társulása, a KÖTET felé. A KÖTET településein egyre komolyabb problémát 
okoz a gyorshajtásból eredő balesetek számának növekedése. A KÖTET 
jelenleg összegyűjti az önkormányzati igényeket, ennek ismeretében ked-
vezményes eszközbeszerzésre nyílik lehetőség. 
Az ülésen döntés született a Nagykovácsi Kispatak Óvoda 2022/2023. ne-
velési év nevelő-oktató munkájáról szóló beszámolójának elfogadásáról, 
valamint a 2023/2024. nevelési év munkatervének jóváhagyásáról.
A Képviselő-testület felhatalmazta a Nagykovácsi Kispatak Óvoda intéz-
ményvezetőjét arra, hogy a jelenleg érvényben lévő bérleti díjakat minden 
év szeptember 1. napjától a KSH által hivatalosan közzétett előző éves inflá-
ció mértékével megemelje, első alkalommal 2024. szeptember 1. napjával.
A Képviselő-testület döntött a Nyúl utca Kút és Turista út közötti szakasza, 
valamint a Turista út és erdő közötti szakasza lakossági útfelújítási munká-
inak támogatásáról. A kivitelezéshez az összköltség 30%-ának megfelelő 
összegű támogatást biztosít.
Döntés született arról, hogy folytatódik a Kossuth Lajos utca szépítése. A 
Képviselő-testület a Kossuth Lajos utca Polgármesteri Hivatal és Ady Endre 
utca közötti szakaszának növénytelepítési zöldfelületi munkálatait a ren-
delkezésre álló kertészeti tervnek megfelelően megvalósítja.
Zárt ülés keretében döntött a testület a Nagykovácsi Erdősétány u. 20. 
szám alatti ingatlan tulajdonosa által fizetendő földhasználati díj mérté-
kéről.

Grégerné Papp Ildikó jegyző

Tájékoztató önkormányzati döntésekről

Megkezdődött a fűtési időszak. A kéményel-
lenőrzésre és kéményseprésre több okból is 
kiemelt figyelmet kell fordítani. Fontos, hogy 
a szerkezet állapota megfelelő legyen, és tö-
kéletesen tölthesse be funkcióját, másrészt a 
kéményben rengeteg kátrány és egyéb égéster-
mék halmozódhat fel. Az elhanyagolt kémények 
baleset- és tűzveszélyesek. Rengeteg lakástűz 
indul ki a kéményekből, ráadásul egy rosszul 
szellőző kémény akár a lakók életébe is kerül-
het az esetlegesen visszaáramló szén-monoxid 
miatt.
2018. január elsejétől megszűnt a családi házak 
és a társasházzá nem alakult többlakásos ingat-
lanok kötelező kéményellenőrzése. Azóta az 
ingatlan tulajdonosának feladata gondos-
kodni az égéstermék-elvezetők általános tisztít-
tatásáról és ellenőriztetéséről. 
A Belügyminisztérium Országos Katasztrófavé-
delmi Főigazgatóság Gazdasági Ellátó Központ 
Kéményseprőipari szervezete kizárólagos szol-
gáltatója minden olyan családi háznak, amely 
tulajdonosa magánszemély és az ingatlanba 
nincs semmilyen gazdálkodó szervezet szék-

helye, telephelye, fióktelepe, levelezési címe 
bejelentve. Az állampolgárok időpontfoglalás-
sal igényelhetik a vizsgálatot. A kéményseprő a 
törvényben előírt gyakorisággal (szilárdüzemű 
tüzelőberendezés esetén évente, gázüzemű tü-
zelőberendezés esetén kétévente) térítésmen-
tesen végzi el az állampolgárral előre egyezte-
tett időpontban az ellenőrzést. 

Megrendelés és időpontfoglalás: 
Honlap: http://kemenysepres.kataszrofavede-

lem.hu/ugyfelszolgalat
E-mail cím: kemenysepro.ugyfelszolgalat@

katved.gov.hu
Postacím: 1903 Budapest, Pf.: 314

Telefon: 1818 9.1-es menüpont – ingyenesen 
hívható központi szám

Ügyfélkapu: E-papír
Személyes ügyfélfogadás: Vármegyei Ellátási 

Csoportoknál – ügyfélfogadási időben
Ügyfélfogadási idő: hétfő: 8.00 – 20.00

kedd-péntek: 8.00 – 14.00

Kéményseprés Gyakran 
ismételt 
kérdések 
(GYIK)

Szabad-e Nagykovácsi területén eléget-
ni a lehullott avart?

2021 január 1-től országosan, Nagykovácsi-
ban már 2020 áprilisa óta tilos a zöldhulla-
dék és az avar égetése. Egyetlen kupac avar 
elégetésével annyi PM10, vagyis szálló por 
kerül a levegőbe, ami az egész település 
légkörét képes beszennyezni. Továbbá az 
avarégetéskor rendszeresen sündisznók és 
egyéb kisállatok pusztulnak el, akik az ösz-
szegyűjtött avarban keresnek menedéket. 
Az égetésért kiszabható büntetés, akár  
1 millió forint is lehet. Településünkön idén 
november 25-én szállítja el a szolgáltató 
ingyenesen a megfelelően kikészített zöld-
hulladékot. 



52023. november

Önkormányzati hírek

KÖTELEZŐ HÁZSZÁM

Nagykovácsi Önkormányzat Képviselő-testülete a közterületek elnevezéséről és a házszámozás 
rendjéről szóló 9/2023. (V.30.) önkormányzati rendeletében az alábbiakról rendelkezik. A ház-
számot jelző táblát az ingatlan utcafronti kerítésére vagy házfalára, a közterületről jól látható 
módon kell elhelyezni. A házszámtábla beszerzéséről, kihelyezéséről, olvasható állapotban tar-
tásáról, szükség szerint cseréjéről és pótlásáról az ingatlantulajdonos köteles gondoskodni. A 
házszámtábla kihelyezését legkésőbb az ingatlanra kiadott használatbavételi engedély, vagy a 
cím megállapításáról szóló döntés kézhezvételét követő 30 napon belül el kell végezni.
Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzat Képviselő-testületének a közösségi együttélés alapve-
tő szabályairól és azok megsértésének jogkövetkezményeiről szóló 3/2018. (I. 29.) számú önkor-
mányzati rendelete szerint szankcionálható a házszámtábla kihelyezésének elmulasztása.
Nagykovácsi közigazgatási területén számos beépített ingatlan esetében tapasztalható, hogy 
a tulajdonosok – a fenti rendeletekben foglaltak ellenére – elmulasztották kitenni a házszámot 
tartalmazó táblát. Ennek – azon túl, hogy többek között a Nagykovácsi Postahivatal munkatársai 
sem tudják pontosan és időben kézbesíteni a küldeményeket – adott esetben súlyos következ-
ményei is lehetnek, pl. egy mentő kihívása esetén. 
Kérjük, hogy a házszámozási rendeletben foglaltaknak megfelelően szíveskedjenek eleget tenni 
házszámtábla kihelyezési kötelezettségüknek, megelőzendő az ebből adódó negatív következ-
ményeket, és azt, hogy szankcionálni kelljen a táblakihelyezés elmulasztását.
Amennyiben az ingatlan címét nem tudják, vagy az nem egyértelmű, a cím megállapítása érde-
kében a jegyzőnek címzett kérelmet lehet benyújtani a Polgármesteri Hivatalba, az erre vonat-
kozó kérelem nyomtatvány a honlapon a hivatal/Településüzemeltetési, Beruházási és Pályázati 
Osztály/Építésügyi Tájékoztatási Szolgálat/Házszám megállapítás, házszám vagy közterületi név 
változásának igazolása menüsorból tölthető le, illetve a hivatal ügyfélszolgálatán kérhető.

Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzata, mint ellátásért felelős nyilvános, egyfordulós pályá-
zaton kívánja üzemeltetésre bérbe adni a kizárólagos tulajdonát képező, a Pályázati Kiírási Do-
kumentációban és annak mellékleteiben részletezett komplett víziközmű rendszert. A Pályázati 
Kiírás egyidejűleg mindkét víziközmű-szolgáltatási ágazatra (ivóvíz és vezetékes szennyvízelve-
zetés) kiterjed.

A pályázat kiírója a tulajdonos:
Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzata
2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 61.

Képviseli: Kiszelné Mohos Katalin polgármester
Telefon: +36 26389566

E-mail: titkarsag@nagykovacsi.hu

A pályázat lebonyolítója: 
Dr. Sándor Ügyvédi Iroda

1052 Budapest, Deák Ferenc u. 23. I. em. 1.
Képviseli: Dr. Sándor Sz. Zsolt ügyvéd

Telefon: +36 12090063
E-mail: iroda@sandorlegal.hu

A részletes Pályázati Kiírási Dokumentáció beszerezhető elektronikus úton a Lebonyolító iroda@
sandorlegal.hu e-mail címre küldött e-mailes igénylés útján. Az e-mail tárgyában kérjük kife-
jezetten megjelölni: „Nagykovácsi, Víziközmű pályázat”. Lebonyolító a részletes Pályázati Kiírási 
Dokumentációt elektronikus úton küldi meg az igénylésben meghatározott e-mail címre, az 
igénylés kézhezvételétől számított 1 (egy) munkanapon belül. A nem megfelelő tartalommal, 
tárgy megjelöléssel, címzéssel, vagy elkésve megküldött igénylés kapcsán Kiíró, vagy Lebonyolí-
tó nem vállal felelősséget. A pályázaton való részvétel, így érvényes ajánlattétel feltétele a rész-
letes Pályázati Kiírási Dokumentáció igénylése és átvétele. Pályázó felelőssége, hogy a Pályázati 
Kiírási Dokumentáció igénylése, beszerzése olyan időben történjen, hogy a Pályázat elkészítésé-
re és összeállítására elegendő idő álljon rendelkezésre.

A Pályázati Kiírási Dokumentáció beszerzésének jogvesztő határideje: 2023. 11. 20. 10:00 óra 
(benyújtási határidő).

Tisztelt Ebtartók, Ebtulajdonosok!

Az állatok védelméről és kíméletéről szóló 1998. 
évi XXVIII. törvény 42/B. § (1) bekezdése alapján 
a Nagykovácsi Polgármesteri Hivatal ebrendé-
szeti feladataival összefüggésben 2022-ben 
időszakosan ebösszeírást végzett Nagykovácsi 
közigazgatási területén tartott ebek nyilván-
tartásba vétele céljából. Szeretnénk felhívnia a 
lakosok figyelmét, hogy ezen időszakon kívül is 
bejelentési kötelezettsége van minden kutyatu-
lajdonosnak. 
A fentiekre tekintettel kérem, aki a 2022. 
évben nem tett eleget az adatszolgáltatási 
kötelezettségének, vagy azóta vált kutyatu-
lajdonossá, az alábbiak szerint járjon el.
Az eb tartója, tulajdonosa az ebösszeíráskor 
köteles a törvényben előírt adatokat a Hivatal 
rendelkezésére bocsátani, az ebösszeírás önbe-
vallásos módszerrel történik. A nyomtatványt 
ebenként kell kitölteni és eljuttatni a Hivatal ré-
szére, a nyomtatvány letölthető az önkormány-
zat honlapjáról.
A lakosság részére széles körben, az alábbi mó-
dokon nyújtunk lehetőséget az adatlap benyúj-
tására.
•  Levélben, postai úton (2094 Nagykovácsi, Kos-

suth Lajos utca 61.). A borítékra kérjük, írják rá: 
„Ebösszeírás”;

•  Személyesen leadható a Hivatal ügyfélszolgá-
latán;

•  Elektronikus levélben csatolmányként az 
igazgatas@nagykovacsi.hu e-mail-címre meg-
küldve;

Az adatlap kézzel is kitölthető, de a saját kezű 
aláírás minden esetben elengedhetetlen feltéte-
le a benyújtásnak!
Felhívjuk a figyelmet, hogy amennyiben „Ebösz-
szeíró” adatlapon szereplő adatokban változás 
állna be, azt is be kell jelenteni a Hivatal részére, 
a változást követő 15 napon belül.
Felhívjuk továbbá a tisztelt Ebtulajdonosok fi-
gyelmét, hogy a kedvtelésből tartott állatok 
tartásáról és forgalmazásáról szóló 41/2010. (II. 
26.) Korm. rendelet 17/B. § (10) bekezdése értel-
mében a 4 hónaposnál idősebb eb csak elekt-
ronikus transzponderrel (chippel) megjelölve 
tartható. Amennyiben a jogszabályban megha-
tározott kötelezettségének még nem tett eleget, 
azt kérjük, haladéktalanul pótolja.
Az adatszolgáltatás a törvény értelmében köte-
lező! Aki az adatszolgáltatási kötelezettségének 
nem tesz eleget, vagy nem a jogszabályban elő-
írtaknak megfelelően teljesíti, az állatvédelmi 
bírságról szóló 244/1998. (XII.31.) Korm. rendelet 
alapján állatvédelmi bírsággal sújtható.

Ebösszeírás HIRDETMÉNY
Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzata kizárólagos tulajdonát képező komplett 

víziközmű rendszer bérletére és üzemeltetésére
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Nagykovácsiban a kül- és a belterületi ingatlano-
kon is sokszor találkozhatunk özönnövényekkel, 
melyek rendkívül gyors növekedési, regeneráci-
ós, valamint szaporodási képességükkel kiszorít-
ják a sérülékeny, őshonos életközösségek több 
faját is. Az általuk okozott gazdasági és termé-
szeti kár évről évre egyre jelentősebb mértéket 
ölt. Az inváziós növények ellen történő minél ha-
tékonyabb védekezés közös törekvés kell, hogy 
legyen.

Magas és kanadai aranyvessző
(Solidago gigantea, Solidago canadensis)
Hazánkba a magas és a kanadai aranyvessző a 
díszítő értéke miatt került be az 1800-as évek-
ben. Mind a két faj, magasra növő fényigényes, 
de ideális termőhelyben eltéréseket mutatnak. 
A magas aranyvessző a nedves, kötöttebb tala-
jokat kedveli, míg a kanadai aranyvessző a la-
zább szerkezetű talajokat részesíti előnyben. 
Virágzás után a széllel messzire eljutó bóbitás 
kaszatjaival, valamint gyökérről, tarackhálón 
keresztül szaporodik. Nagyobb telepeket alkot, 
egyedei sűrűn összezárnak, elvéve ezzel a fényt 
és a szükséges tápanyagot az őshonos, sok eset-
ben védett növényektől, melyek így hatalmas 
területekről szorulnak ki. Csökken a növényi bio-
diverzitás, a biológiai sokféleség. Több gerinces 
és a gerinctelen faj előfordulására is negatív ha-
tással van. Általa tápnövények és fészkelő helyek 
tűnnek el. 

Leghatékonyabb vegyszerek nélküli irtási mód-
szere az évi kétszeri kaszálás. Az első közvetle-
nül a virágzás előtt (június–július), a második 
szeptemberben. Az évi kétszeri kaszálás elvég-
zésével az egyedszám csökkenés nagyobb ered-
ménnyel pár éven belül várható. A kaszált növé-
nyi részeket a területről el kell távolítani, azok 
komposztba sem kerülhetnek.
A következő linken többet tudhat meg: invazi-
osfajok.hu
(Felhasznált irodalom: Özönnövények visszaszo-
rításának gyakorlati tapasztalatai Magyarorszá-
gon – DINPI)

Amennyiben zavaró, irritáló, feltehetően az 
egészségre ártalmas légszennyezést érzékel, 
első lépésként próbálja meg a szennyezés oko-
zóját megkeresni és személyesen megbeszélni a 
problémát. Ha az egyeztetés nem jár sikerrel és 
a káros tevékenység tovább folytatódik, bejelen-
tést lehet tenni az illetékes Pest Vármegyei Kor-
mányhivatal Budakeszi Járási Hivatalában, ahol 
panaszát a környezetvédelmi hatóság kivizsgál-
ja. A bejelentést lehetőség szerint, próbálja meg 
dokumentálni (fotó, videó), illetve tanúkkal alá-
támasztani az esetet.
A lakossági tüzelés korlátozására, tiltására vo-
natkozó alapvető jogszabályi rendelkezéseket 
a levegő védelméről szóló 306/2010. (XII.23.) 
Korm. rendelet 27. §-a rögzíti. „(2) Hulladék nyílt 
téri, vagy a hulladékok égetésének feltételeit rög-
zítő jogszabályban foglaltaknak nem megfelelő 
berendezésben történő égetése, a háztartásban 
keletkező papírhulladék és veszélyesnek nem mi-
nősülő, kezeletlen fahulladék háztartási berende-
zésben történő égetése kivételével tilos. Nyílt téri 
hulladékégetésnek minősül, ha a hulladék – az 
elemi kár kivételével – bármilyen okból kigyullad.
(3) Lábon álló növényzet, tarló és növénytermesz-
téssel összefüggésben keletkezett hulladék nyílt 
téri égetése tilos.”
Nagykovácsiban a helyi környezetvédelmi ren-
delet is tiltja a kerti hulladék égetését, valamint 
rendelkezik arról, hogy az egyedi fűtéssel rendel-
kező ingatlanok tüzelőberendezésében csak az 
adott berendezésre engedélyezett tüzelőanyag 
égethető. A tüzelőanyag az egészségre káros 
égésterméket kibocsátó anyagot, valamint 
egyéb veszélyes hulladékot nem tartalmazhat. 
A járási környezetvédelmi hatóság amennyiben 
a levegő a lakosságot zavaró bűzzel való terhe-
lésének megelőzése műszakilag nem biztosít-
ható, a bűzterhelő tevékenységet korlátozza, 
felfüggeszti vagy megtiltja, valamint levegő-
tisztaság-védelmi bírságot szab ki. A lakosságot 
zavaró bűzhatást okozó tevékenység folytatása, 
technológia vagy berendezés üzemeltetése ese-
tében 50 000 Ft a bírság mértéke. 

Invazív fajok Nagykovácsiban
Védjük meg őshonos növényeinket!

Hova lehet 
bejelentést 
tenni, ha a 
szomszéd 
„befüstölt”?

Közel 3 éves előkészítő munka után, végre minden végponton üzemelnek a térfigyelő kamerák.  
A település 25 pontján, összesen 31 db kamera működtetésének célja a jogellenes magatartások 
megelőzése, illetve ezen magatartások kiszűrése, a közbiztonság növelése és a jogsértések vissza-
szorítása. Az önkormányzat a közösségi együttélés alapvető szabályainak betartatásával élhetőbb 
környezetet kíván teremteni a Nagykovácsiban élők számára. Cél a lakosság biztonságérzetének 
növelése, a felderíthetőség miatt a jogellenes magatartás visszaszorítása, a helyi önkormányzati 
rendeletekben meghatározott szabályok betartása, a közterületen lévő vagyon megóvása, illetve a 
bűnmegelőzés.
A térfigyelő kamerarendszer tulajdonosa és a felvételek adatkezelője Nagykovácsi Nagyközség Ön-
kormányzata. A kamerarendszer monitorozását a Budakörnyéki Önkormányzati Társulás intézménye 
a Budakörnyéki Közterület-felügyelet látja el. 
Joggal kérdezhetik, hogy mi tartott ennyi ideig, miért tartott 3 éven keresztül a folyamat? Ezt én is 
sokszor megkérdeztem magamtól, hogy miért nem mennek a dolgok gyorsabban gördülékenyeb-
ben. De bármennyit sürgettem, hajtottam a tervezőket, hatóságokat, engedélyezőket, kivitelezőket, 
szolgáltatókat, be kellett lássam, hogy itt bizony ki kell várni az eljárási időket. El kell fogadni, hogy 
éppen COVID miatti leállás, gyártási problémák és beszerzési nehézségek vannak, majd energiavál-
ság nehezítette a szerződéseket, végül a DIGI-vel kellett hosszas tárgyalásokat folytatnunk a szerző-
déses feltételek tisztázása érdekében. Nem volt egyszerű menet, de végre minden kameránk üzemel, 
hiszen alapvető célkitűzésünk, hogy aki itt él, éljen biztonságban!

Minden 
végponton 
üzemelnek  
a térfigyelő 
kamerák
Szemesy Barbara alpolgármester
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Alábbiakban olvashatják a 2023. október 
5-én tartott közmeghallgatásra érkezett kér-
désekre adott szűkített válaszokat. A közme-
ghallgatásról készült jegyzőkönyv a nagyko-
vacsi.hu oldalon érhető el.

Előzetesen írásban beérkezett kérdésekre a 
válaszok:

Józsáné kérdésére adott válasz a gyomos tel-
kekkel, területekkel kapcsolatban
A Nagykovácsi Polgármesteri Hivatal és a 
Nagykovácsi Településüzemeltetési Intézmény 
egész évben kiemelt figyelmet fordít a tele-
pülés rendezett állapotának fenntartására. A  
feladatellátás keretében rendszeresen együtt-
működünk és egyeztetünk a Budakörnyéki Köz-
terület-felügyelet munkatársaival, igyekszünk a 
leghatékonyabban összehangolni az ellátandó 
feladatokat és az ellenőrzési tevékenységet. 
2023. évben eddig 155 esetben küldött a közte-
rület-felügyelet felszólító levelet az ingatlantu-
lajdonosoknak, amelynek hatására 12 esetben 
tettek a Hivatalnak bejelentést a karbantartási 
munkák elmulasztása miatt. A hivatalunk min-
den esetben intézkedett és amennyiben a fel-
szólító levélben előírt határidőre nem történt 
meg a terület rendezése, azokban az esetekben 
a közösségi együttélés szabályainak megsértése 
miatt haladéktalanul megkezdtük a bírságolási 
folyamatot. 

Dr. Tukacs László József kérdésére adott válasz 
a kamerarendszerrel kapcsolatban
Az elmúlt három évben 25 helyszínen, 3 ütem-
ben 31 kamera került felszerelésre, mivel Nagy-
kovácsi Nagyközség Önkormányzatának kiemelt 
célja, hogy aki itt él, éljen biztonságban. A kivite-
lezési munkálatok befejeződtek, a kamerarend-
szer működik. Az elektromos bekötések és a 
DIGI-vel való megállapodás majdnem egy évbe 
telt, ez az oka annak, hogy elhúzódott a rendszer 
élesítése. Örülök, hogy bejelenthetjük, hogy már 
minden kamera üzemel a településen. Az elmúlt 
3 évben a terveztetéstől a megvalósulásig Nagy-
kovácsi Nagyközség Önkormányzata 25.719.908 
forintot fektetett be a kamerarendszer megvaló-
sításába. A jövőben további helyszínekre kerül-
nek kamerák, így a Lenvirág Bölcsőde épülete 
előtti tér, valamint a NATÜ hulladékudvarának 
megfigyelése érdekében. Vizsgáljuk további ka-
merák kihelyezésének szükségességét intézmé-
nyeink közvetlen környezetében.
A Budaörsi Rendőrkapitánysággal szoros 
együttműködésben már számos alkalommal 
történt felvétel kikérés, illetve kisebb szabály-
sértéseknél a felvételek visszanézése a Közterü-
leti Térfigyelő Kamerarendszer Szabályzatban 
nevesített eljárásrendnek megfelelően. A sza-
bályzatunk értelmében ezek az adatok zártan 
kezelendőek.

Dr. Tukacs László József kérdésére adott válasz 
a Vértes utcai önkormányzati ingatlanokon 
végzett fejlesztésekkel kapcsolatban
A Vértes utca kiépítése a gyűjtőút hálózat új 
elemeként kerül megvalósításra, mely 16,0 m 
szabályozási szélességgel rendelkezik. Jelenleg 
a legfontosabb hálózatfejlesztési elem, megépí-
tésével kedvező kapcsolati lehetőség jön létre 

a település északi ill. észak-keleti része és a köz-
pont között, a Pók utca forgalmát nagymérték-
ben csökkenti.
Az útszakasz kiépítésére – a „belterületi utak 
fejlesztése TOP_Plusz-1.2.3-21 pályázat” kereté-
ben – támogatást nyertünk, és a szilárd burkolat 
megvalósítása előtt el kell végezni a közműve-
sítést is.

Dr. Tukacs László József kérdésére adott válasz 
a település közlekedésbiztonsági koncepciójá-
nak főbb irányvonalairól és megvalósításának 
szakaszairól.
A 33/2023. (IV. 27.) számú határozattal elfoga-
dott, Budaörsi Rendőrkapitányság Budakeszi 
Rendőrőrse által készített, 2022. évre vonatko-
zó beszámoló alapján a Nagykovácsiban bekö-
vetkezett személysérüléssel járó közlekedési 
balesetek okai között még mindig első helyen 
szerepel a megengedett legnagyobb sebesség 
túllépése, ezt követi az elsőbbségi jog meg nem 
adása, majd harmadik helyen a kanyarodás sza-
bályainak megsértése áll, valamint számottevő 
az előzés és a követési távolság szabályainak 
figyelmen kívül hagyása is. A sebességtúllépés 
kezelésének érdekében Traffibox kihelyezését 
kezdeményeztük az illetékes szerveknél az Ame-
rikai Nemzetközi Iskolánál lévő gyalogátkelőhely 
közelében, és a helyszín tekintetében a Budaörsi 
Rendőrkapitányság támogató nyilatkozatával is 
rendelkezünk. Fontosnak tartjuk a közlekedési 
szabályok érzékenyítését már fiatalkorban, így 
a Mobilitás hét keretein belül erre is hangsúlyt 
fektetünk. 
A település legnagyobb forgalmát a Nagyko-
vácsi út – Kossuth Lajos utca tengely és a rá 
csatlakozó főbb gyűjtőutak, az Ady Endre utca, 
Antónia utca és a Bánya utca bonyolítja. Eze-
ken az utcákon indokolt további kijelölt gyalo-
gos-átkelőhely létesítése, így a közeljövőben 
három szakaszon is kialakításra kerül. Az elmúlt 
években jelentős hosszúságban épült járda. A 
további hiányzó részek esetében figyeljük és 
indulunk azon pályázatokon, melyeken járdákat 
állíthatunk helyre, újíthatunk fel, vagy építhe-
tünk meg.

Kucsera Béla és Garbera Katalin kérdésére 
adott válasz a Nagykovácsi Teleki–Tisza-kas-
tély víztornya tetőszerkezetének életveszélyes 
állapotával kapcsolatban
A Teleki–Tisza Kastélykomplexum vagyonke-
zelésével és üzemeltetésével megbízott Cser-
készingatlanok Nonprofit Kft. vezetőjével már 
2018 augusztusában is történt levélváltás a 
jókarbantartás ügyében. Akkor a víztorony te-
tőszerkezete mellett a Kastély köz és az ingatlan 
közös határán álló kőfal omlásveszélyes állapota 
miatt is azonnali intézkedést kértünk. 
A válasz a következő volt: „... a veszélyes kőfal 
lekerítésre került, első és hátsó részén feliratot 
helyeztünk el figyelemfelhívás végett.
.... A problémás szakasz ügyében már folyamat-
ban van az egyeztetés a kivitelezésről, javításról. 
Továbbá a torony ügyében is bekértem már 
árajánlatokat.
Sajnos a kivitelezők leterheltsége miatt több he-
tes-hónapos határidőket kapunk, de igyekszünk 
a problémákat lehetőségeinkhez képest a lehe-
tő leghamarabb megoldani.” Az idei év tavaszán 

ismét kértük a Kft. vezetőjétől az intézkedést a 
torony állapota miatt, tekintettel arra, hogy to-
vábbra sem történt semmi a toronyépület te-
tőszerkezetének karbantartásával kapcsolatban. 
2023. szeptember 27-én bejelentést tettünk, és 
azonnali intézkedést kértünk a jókarbantartás 
elrendelésére hatáskörrel rendelkező Pest Vár-
megyei Kormányhivatal Építési és Örökségvé-
delmi Főosztály 1. Budakeszi Építési Osztályától, 
és a veszélyes útszakaszt a forgalom elől lezár-
tuk. A Kormányhivatal felé történő bejelentéssel 
egyidejűleg írásban jeleztük a Kft. képviselője 
felé a toronyépület tetőszerkezetének karban-
tartásával kapcsolatos kötelezettségét.

Garbera Katalin kérdésére adott válasz a Sport 
utca, Antónia utca kereszteződésének közleke-
dési rendjéről
Amennyiben a Sport utcába kikerülne egy STOP 
vagy egy elsőbbségadás tábla, az csak tovább 
gyorsítaná a forgalmat az adott szakaszon, ahol 
már így is sokszor a megengedett sebesség fe-
lett közlekednek a gépjárművekkel. A Sport ut-
cába történő belátás elősegítésére kikerült egy 
közlekedési tükör, mely elősegíti a balesetmen-
tes közlekedést. Így a forgalmi rendet ezen a sza-
kaszon nem tervezzük megváltoztatni.

Garbera Katalin kérdésére adott válasz a ke-
rékpárút takarításáról, valamint a mellette 
lévő sáv gyommentesítéséről
Az engedélyezésre benyújtott és elfogadott 
Kezelői Lehatárolási Terv szabályozza a kezelői 
és üzemeltetői jogköröket. Nagykovácsi Nagy-
község Önkormányzata felel a Nagykovácsi és 
a Remeteszőlős közötti szakaszon a kerékpárút, 
valamint a kerékpárút és a magáningatlanok 
között a zöldsáv kezeléséért. Ezen a szakaszon 
a Nagykovácsi Településüzemeltetési Intézmény 
munkatársai rendszeres időközönként fenntar-
tási munkákat végeznek, melynek részét képezi 
a söprés is. A Remeteszőlős és Budapest közötti 
szakasz kezeléséért Remeteszőlős Község Ön-
kormányzata, illetve a padka rendben tartásáért 
a Magyar Közút Nonprofit Zrt. a felelős. Jelezni 
fogjuk feléjük a lakossági észrevételt. 

Lakatos Anna kérdésére adott válasz az Ady 
Endre utca Pók utca és Kossuth Lajos utca kö-
zötti járdaszakaszának felújításáról, valamint 
közvilágítási problémákkal kapcsolatban
Hosszútávú terveink között szerepel a Pók utca 
és a Kossuth Lajos utca közötti járdaszakasz fel-
újítása. Ki kell hangsúlyozni, hogy elsőbbséget 
élveznek járdaépítés tekintetében azok az útsza-
kaszok, amelyek funkciójukat tekintve gyűjtőu-
tak és még nem rendelkeznek járdával. 
A Pók utca sarkán a közvilágítás egy oszloppal 
történő kiegészítését már korábban megtervez-
tettük, az idei évben szerepel a megvalósítási 
terveink között.
A környezetvédelemről szóló 21/2017. (X. 24.) 
önkormányzati rendeletben foglalt kötelezett-
ségeknek (23. § (3) bekezdés) megfelelve a 
növényzet karbantartását a magáningatlanok 
tulajdonosainak kell elvégezniük, melyre a köz-
terület-felügyelet felszólítást küld ki.

Közmeghallgatás 2023
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Holcsa Judit kérdésére adott válasz kutyafut-
tató létesítésének lehetőségével kapcsolatban
A kutyafuttató kérdése már a 2021-ben tartott 
közmeghallgatáson is felmerült, és az akkor 
adott válaszunkat továbbra is fenntartjuk. Az 
Önkormányzat sajnos nem rendelkezik szabad 
területtel, melyen a kért kutyafuttató kialakít-
ható lenne. Megértve a kutyatulajdonosoknak 
az igényét, amennyiben benyújtanak egy olyan 
kérelmet, amelyben konkrétan megjelölik azt a 
magánterületet, amit felajánlanak a kutyafutta-
tó megvalósítására és bekérik az utca lakóinak, 
valamint a szomszédságnak az írásbeli hozzájá-
rulását ennek a kutyafuttatónak a megvalósulá-
sához, ez a kérdés ismételten a Képviselő-testü-
let elé terjeszthető. 

Gombos Zoltán kérdésére adott válasz köztéri 
szemetesek és ivókutak számának növelésére 
vonatkozóan
A településen az önkormányzat üzemeltetésé-
ben 5 ivókút üzemel, a főtéren, a sportparkban, 
valamint az Apraja-nagyja, az Ebadta, és a Csil-
lagfürt játszótereken, továbbá létesítettek ivó-
kutat a Linum udvar területén is. A belterületen 
sok helyen működnek még az ún. nyomós kutak 
is, ezek közül a túraútvonalakon lévők fenntartá-
sa továbbra is indokolt pl. a Kossuth Lajos utca 
és a Tompa Mihály utca végén, az Erdő utcában 
és a Zsíroshegyi úton.
Nagykovácsi közterületein több mint 50 köztéri 
szemetes található, melyek ürítése – elsősorban 
az az illegálisan behelyezett kommunális sze-
mét miatt – már most is nagy feladat elé állítja 
településüzemeltetési intézményünket. Úgy 
gondoljuk, hogy ez az ellátási szint megfelelő, 
különösen, ha figyelembe vesszük azt az ökolo-
gikus irányelvet, hogy az erdőlátogatók mindent 
vigyenek haza, amit bevisznek az erdőbe és ott-
hon szelektíven kezeljék.

dr. Kneipp István kérdéseire adott válasz a 
település növényesítéséről, a Nagykovácsi klí-
mastratégiájában foglaltak érvényesüléséről 
és új polgármesteri hivatali épület létesítésé-
nek lehetőségeiről
Az elmúlt pár évben mintegy 500 db előnevelt 
fa került elültetésre a közterületeken települé-
sünkön. A Vértes utca 16 m szélességben szabá-
lyozott gyűjtőút, aminél a TOP_PLUSZ-1.2.3-21 
Belterületi_utak fejlesztése elnevezésű pályá-
zati felhívásra beadott pályázati anyag műszaki 
tartalmának megvalósítását követően a fásítást 
több ütemben kívánjuk megvalósítani. A terv 
ügyfélfogadási időben megtekinthető.
A Cincér utcában útépítési együttműködés ke-
retében valósult meg a szilárd útburkolat, va-
lamint a vízelvezetés fejlesztése. A Cincér utca 
keskeny, a fejlesztést megelőzően is csak cser-
jék voltak megtalálhatók az utca közterületén, 
melynek megmaradó szélességét a kiépült vízel-
vezetés is csökkentette. Nem minden közterületi 
rész alkalmas fásításra. Figyelembe kell venni a 
leendő élőhely adottságait is, azokat nem sza-
bad figyelmen kívül hagyni. Ha a fáknak a rosz-
szabb életkörülményi adottságok miatt fokozott 
öntözésre is szükségük van a megmaradáshoz, 
akkor sokkal nagyobb lesz a vízfelhasználásból 
származó energiaszükséglet CO2 kibocsátása, 
mint amennyit a fák az adott helyen meg tud-
nak kötni. Az alkalmatlan helyre ültetett fák nem 
tudják az ültetéssel járó kezdeti CO2 felszabadu-
lást hosszú távon kompenzálni, így nem meg-
oldás minden talpalatnyi helyre fákat ültetni és 
kényszeríteni lehetetlen életkörülmények közé. 
Természetesen továbbra is keressük a telepítés-

re, egészséges növekedés biztosítására alkalmas 
élettereket és ahogyan az elmúlt években, úgy 
az elkövetkezőkben is elkötelezetten támogat-
juk a megfelelő helyre történő fatelepítéseket.
A Klímastratégia egy nagy egységet képez a 
teljes településre vetítve, egyben egy szemlé-
letmódot fogalmaz meg, nem lehet részekre 
szeletelni. A fentebb leírtaknak megfelelően 
nem minden terület alkalmas fásításra. Ezen he-
lyeket is kompenzálva történnek meg, vagy ter-
veződnek a szélesebb, jobb élőhelyi adottsággal 
rendelkező zöldfelületek intenzívebb fásításai, 
növényesítései, illetve az őshonos növényzettár-
sulások megőrzési stratégiái.
Sajnálatos módon az egykori zártkertek kiosz-
tásánál – az 1970-es években – nem kellő szé-
lességű közterületek kerültek kialakításra, így a 
szűk, 4 méternél keskenyebb burkolati széles-
ségű út és a vízelvezető árok mellett, különösen 
a közművek miatt kevés lehetőség marad a nö-
vényesítésre. 
Az új polgármesteri hivatal létesítésének lehe-
tőségeit továbbra is folyamatosan vizsgáljuk. 
Ahogyan arról már tavaly tájékoztatást adtunk, 
a Linum bevásárlóközpont engedélyezése körüli 
peres eljárás a beruházást oly mértékben eltolta, 
hogy az új polgármesteri hivatalnak tervezett 
épületre vonatkozó szerződés hatályát vesztet-
te, a beruházó által ajánlott új, emelt kondíció-
kat az önkormányzat már nem tudta vállalni. Az 
elmúlt évben egyeztetéseket folytattunk, a tu-
lajdonos pedig megvalósíthatósági tanulmányt 
készíttetett a főutcán a korábbi ABC épületének 
polgármesteri hivatal funkciójú átalakításáról, 
de végül kereskedelmi hasznosításra adta in-
kább bérbe az épületet. Sajnos egy új hivatal 
építésének költsége megközelíti az egy milliárd 
forintot, ami – még önkormányzati ingatanva-
gyon részleges értékesítése mellett is – csak pá-
lyázati támogatással biztosítható. Reményeink 
szerint az uniós források megnyitását követően, 
az új státuszú Pest vármegyei régióban, ilyen be-
ruházásokra is lesznek pályázatok.

Nyilassy Ádám kérdésére adott válasz a lakos-
ságszám növekedésének, valamint egy telekre 
több lakás építésének megakadályozása érde-
kében tett intézkedésekről
Az önkormányzat a Helyi Építési Szabályzat 
2019-es módosításakor jelentős mértékben 
csökkentette az egy ingatlanon elhelyezhető la-
kások számát. Megszűnt az a lehetőség, amely 
alapján minden építési telken két lakás építhető, 
illetve az ún. osztószám – lakásszám/telekterület 
– növelésével számításaink szerint, a még beépí-
tetlen területeken a korábbihoz képest 30 %-os 
csökkenést tudunk elérni.

Nyilassy Ádám kérdésére adott válasz a reg-
geli órákban, Budapest felé kialakuló torlódás 
csökkentése érdekében tett intézkedésekről
A hivatkozott közlekedési probléma megoldása 
érdekében polgármester asszony Remeteszőlős 
Község polgármesterével közösen, személyes 
egyeztetést kezdeményezett Budapest Főváros 
II. Kerület polgármesterével, Őrsi Gergellyel. A 
személyes egyeztetésre 2023. június 1. napján 
került sor. A megbeszélés lényegi elemei az aláb-
biak voltak:
–  Őrsi Gergely polgármester úr ragaszkodott a 

Határ út forgalmi korlátozásának fenntartásá-
hoz,

–  a II. kerület polgármestere nyitott volt arra, 
hogy engedéllyel – melynek feltételrendszerét 
a II. Kerületi Önkormányzat dolgozza ki – biz-

tosítja a behajtást a gyermekintézményekbe 
igyekvők, a pedagógusok és az egészségügyi 
dolgozók számára. A behajtási engedélyhez 
kötött rendszer életbe lépését idén őszre 
prognosztizálta,

–  Budapest Főváros II. kerülete a BKK-val együtt-
működve iskolabusz programot vezet be az 
autós forgalom csökkentése érdekében, mely-
be az agglomerációs településeket is szeret-
nék bevonni.

Az egyeztetést követően két alkalommal, 2023. 
július 20-i keltezésű Remeteszőlős polgármeste-
rével írt közös levélben, illetve 2023. augusztus 
22. napján küldött email-es megkeresésben pró-
báltunk érdemi választ kapni a behajtási enge-
délyek tekintetében, de erre 2023. szeptember 
1. napjáig nem került sor. 
A Budapest II. Kerület Határ utcába történő 
behajtás engedélyezésének feltételeiről Nagy-
kovácsi Nagyközség Önkormányzata 2023. 
szeptember 5. napján kapott email útján tájé-
koztatást az alábbi tartalommal:
„Annak érdekében, hogy a hatásterületen élők 
ne szenvedjenek hátrányt a forgalmi rend vál-
tozása miatt, a Feketerigó utca és Határ utca 
kereszteződésében elhelyezett KRESZ tábla 
alapján a Határ utcába történő behajtást en-
gedélyhez kötjük. Ennek megfelelően, 2023. 
szeptember 15.-től Behajtani tilos „07:00–09:00 
kivéve engedéllyel” KRESZ tábla kihelyezésére 
kerül sor. Adyliget érintett lakosságán kívül, az 
engedélyt megadjuk Nagykovácsi polgárai kö-
zül mindazoknak, akik a Pesthidegkút területén 
lévő önkormányzati fenntartású bölcsődébe és 
óvodába, illetve állami és egyházi fenntartású 
általános iskola alsó tagozatára szállítják gyer-
meküket. Ezen nagykovácsi lakosok ugyanazon 
engedéllyel rendelkezhetnek, mint az Adyliget 
területén élő polgárok.”
A behajtási engedélyre vonatkozó tájékoztatást 
követően kezdeményezésünkre, 2023. szeptem-
ber közepén ismételten személyes egyeztetésre 
került sor a Budapest Főváros II. Kerülete és a Bu-
dapest Közút képviselőivel. Az egyeztetés ered-
ménye, hogy a Waldorf Iskolába járó gyermekek 
után is kérhető behajtási engedély, illetve a for-
galomkorlátozással érintett utcák tekintetében 
a kerékpárral történő áthajtásra is lehetőség 
van.
A személyes egyeztetést követően, a Budapest 
Főváros II. Kerületi Önkormányzat kérésére to-
vábbítottuk a Hidegkúti térségben szociális, 
illetve nevelési-oktatási intézménybe járó nagy-
kovácsi lakos gyermekek számadatát bölcsődés 
kortól középiskolás korosztályig. 
Annak érdekében, hogy a jelen közlekedési kér-
dés megoldása céljából a forgalomról is pontos, 
döntéselőkészítő adatokkal rendelkezzünk a 
Nagykovácsi út, Nagyrét utca és a Szép Juhászné 
út csomópontjában drónos forgalomszámlálást 
rendeltünk meg, melynek kiértékelése jelenleg 
folyamatban van.

Nyilassy Ádám kérdésére adott válasz az Ófa-
luban zajló építkezések szabályozásáról
Sajnálatosan a gyakran több mint 100 éves, rosz-
szul karbantartott vályogházak megmentése ál-
talában már műszakilag nem lehetséges. Az ófa-
lura vonatkozó szabályozás fő paraméterei közel 
30 éve változatlanok. A Településképi Arculati 
Kézikönyv, majd a településképvédelmi rende-
letünk megalkotásával az esztétikai elvárásokat 
tovább finomítottuk, ugyanakkor látnunk kell, 
hogy a beépítési intenzitás, az épületmagasság 
csökkentése az önkormányzat számára kártala-
nítási terheket jelentene. A jelenlegi szabályozás 
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lehetővé teszi a tetőterek beépítését, így nyilván 
nagyobb tömegű épületek jönnek létre, de ezek 
esztétikus, jóarányú kialakítására sok jó példát is 
láthatunk a településen például a főutcában. Bár 
az építéshatóság már 10 éve elkerült a település-
ről, a szabálytalannak ítélt építkezéseket jelez-
zük a budakeszi építésfelügyeletnek, és ott már 
részleges visszabontásról is született döntés. 

A helyszínen feltett kérdések és válaszok:

Lakatos Anna kérdésére adott válasz az Ady 
Endre utca alsó szakaszának járdajavításával, 
a járdára belógó növényekkel, közvilágítással 
kapcsolatban
Korábbi válaszban is elhangzott, prioritást élvez-
nek azon gyűjtőutak, ahol nincsen még járda. 
Amennyiben ezek meg tudnak valósulni és az 
önkormányzatnak lesz rá forrása, akkor lesz mód 
erre. Természetesen tudjuk, hogy rossz állapotú 
az Ady Endre utca alsó járdaszakasza. Korábban 
volt arról elképzelés, hogy egy beruházás kapcsán 
felújításra kerül, de sajnos ez a beruházás meghi-
úsult. A járdára lógó növények eltávolíttatásával 
kapcsolatban elmondható, hogy a parlagfüves 
területek esetében közérdekű védekezést ren-
delhet el a jegyző. Ha gazos területet észlelünk, 
akkor a közterület-felügyelet első körben felszólí-
tást küld az ingatlantulajdonosnak. Ezt követően, 
ha az ingatlantulajdonos a megadott időre nem 
teljesíti a kötelezettségét, akkor a közterület-fel-
ügyelet intézményvezetője jelzi ezt a polgármes-
teri hivatalunk felé, és akkor már közigazgatási 
eljárás kerül foganatosításra. A közösségi együtt-
élés szabályainak betartásáról szóló rendelet sze-
rint ismételten felszólítjuk az ingatlantulajdonost 
a terület rendezésére, ha ez nem történik meg, 
akkor közigazgatási bírság kerül kiszabásra, ami 
több alkalommal is kiszabható, ha az ingatlan-
tulajdonos továbbra sem teljesít. Amennyiben a 
közigazgatási bírságot sem fizeti be, akkor ez a 
kötelezettség adók módjára behajtható és akkor 
az adós kolléga folytatja az eljárást és akár inkasz-
szó útján is behajtja a bírság összegét.

Lakatos Anna kérdésére adott válasz az épít-
kezéseken zajló fakivágások engedélyezésé-
vel, fapótlási kötelezettséggel kapcsolatban
Az építkezések és alapvetően a magáningatla-
nok és a közterületek tekintetében is elmond-
ható az, hogy minden esetben a jegyző engedé-
lyéhez kötött a fák kivágása. Teljesen mindegy, 
hogy a fa lombos vagy tűlevelű. Magáningatla-
nokon bejelentés-köteles a favágás és ameny-
nyiben lombos, őshonos fákról beszélünk, akkor 
pótlási kötelezettsége van a kivágást végző tu-
lajdonosnak, 120%-ban kell pótolni a kivágott 
fákat törzsátmérőre figyelemmel. Van egy pót-
lási határidő, de ez a határidő hosszabbítható 
azért, hogy a fáknak biztosítsuk ténylegesen a 
megfelelő életkörülményeket és akkor kerülje-
nek elültetése, amikor az adott magáningatla-
non az építkezés befejeződött, mert onnantól 
kezdve tudják gondozni.
Amennyiben építési helyen történik a kivágás, 
azt sajnálatosan el kell fogadnunk, hogy ott 
épület fog megvalósulni. Ebben az esetben is él 
a pótlási kötelezettség. Minden esetben, amikor 
ilyen bejelentés érkezik, személyesen tartunk 
helyszíni bejárást a magáningatlanon, és nem 
szoktuk engedélyezni azon fák kivágását, ame-
lyek nem esnek építési helyre vagy nincsenek 
olyan egészségi állapotban, hogy kivágásra 
szorulnának. Az élet- és balesetveszélyes fák 
kivágását is engedélyezzük. Olyan esettel is ta-
lálkoztunk, amikor nem jelentik be a favágást, 

engedély nélküli favágás történik, ebben az 
esetben közigazgatási bírság kerül kiszabásra 
a tulajdonosoknak, már amennyiben az ilyen 
esetről igazolhatóan tudomást szerzünk. Ezek-
ről az esetekről – akár visszamenőlegesen is 
– információ szerezhető, mivel településünkről 
általában évente készül ortofotó felvétel, tehát 
amennyiben látunk egy gyanúsan leírtott in-
gatlant, akkor ezt az előző éves ortofotó felvé-
teleken ellenőrizni tudjuk. Sajnos nem készült 
minden évben ilyen felvétel. Azonban, ha valaki 
ilyet tapasztal, azt célszerű úgy bejelenteni a hi-
vatalban, hogy egy évvel ne nyúljon túl a beje-
lentés az észleléshez képest, mert egy éven túl 
már nem járhatunk el az ügyben.
 
Istvánffy Gergő kérdésére adott válasz a ka-
merarendszerrel kapcsolatban
A kamerák felvételeit nem nézik folyamatosan, 
a felvételeket 30 napig őrizzük. Amennyiben va-
lamilyen eset történik, akkor a rendőrség vagy 
a közterület-felügyelet keres meg bennünket, és 
kikérik a felvételeket. Nagyon szigorú szabályzat 
alapján lehet csak ezeket a felvételeket kiadni. 
Tehát lehet bejelentést tenni, hogyha valaki bár-
mit lát, mondjuk valaki ütközik, megkarcolják az 
autóját, kommunális szemetet raknak le a közté-
ri szemetes mellé, akkor jeleznie kell a rendőrség 
vagy a közterület-felügyelet felé. De amennyi-
ben az észlelő a konkrét esetet jelzi, akkor segí-
tünk, hogy hova kell továbbítani a bejelentést, 
hogy az eljárás elinduljon.

Istvánffy Gergő kérdésére adott válasz az épít-
kezések szabályszerűségének ellenőrzésével 
kapcsolatban
A Polgármesteri Hivatal minden évben tart 
közös ellenőrzést a települési építkezéseken 
a Kormányhivatal foglalkoztatási, munkaügyi 
szervével, a NAV munkatársaival, a rendőrséggel 
és a közterület-felügyelettel közösen. Szúrópró-
baszerű ellenőrzést tartunk a folyamatban lévő 
építkezéseken. Az építkezésekkel kapcsolatos 
hatósági feladat már nincs az önkormányzatnál, 
az építésfelügyelet és az építéshatóság is Buda-
keszin van. Amennyiben lakossági bejelentés ér-
kezik az önkormányzathoz, akkor továbbítjuk az 
illetékes hatóság felé a jelzést és kérjük az eljárás 
megindítását.

dr. Kneipp István kérdésére adott válasz a szö-
gesdrót kerítések zavaró látványával, a Kes-
keny közben parkoló autókkal, járdára belógó 
növényzettel, kapcsolatban
A volt ABC épülete mellett lévő terület magán-
terület, köszönettel tartozunk a tulajdonosnak 
azért, hogy bárki szabadon használhatja parko-
lóként. Azt, hogy a magánterületen belül a tulaj-
donosok a raktáraikat milyen kerítéssel védik, az 
önkormányzat nem határozhatja meg. Érthető, 
hogy biztonságban szeretnék tudni a saját rak-
táraikat. A szabályozás szerint belterületen bi-
zonyos magasság fölött lehetséges szögesdrót 
elhelyezése, ott a magasság a szabályozás fölött 
van, tehát megfelelő. Felvetjük ezt a tulajdonos-
nak és a bérlőnek, hogy gondolják át ezt a kér-
dést, és ha lehet szüntessék meg a szögesdrótot.
A volt savanyító üzemnél lévő drótkerítés eseté-
ben egy öt méteres szakasz maradt fenn, abból 
két méter van a kerítésen belül. Kerítésen belül 
lehet ebben a magasságban is szögesdrót. A 
maradék három méterre pedig felszólítottuk a 
tulajdonost, hogy legyen kedves eltávolítani.
A Keskeny közben való parkolással kapcsolat-
ban elmondható, hogy tudomásunk szerint csak 

az ott lakók parkolnak ott. Én nem tudom, hogy 
ki mit szólna, ha a saját utcájába, ahol lakik, ahol 
él, nem hajthatna be és nem parkolhatna a háza 
előtt. Én úgy tudom, hogy akkora hely marad a 
parkoló autók mellett, hogy még egy autó elfér, 
így azt gondolom, hogy a gyalogosokat és a ba-
bakocsit tolókat, vagy biciklizőket, rollerezőket 
ez nem zavarja. 

Balanyi Bibiána kérdésére adott válasz az 
Önkormányzat által készíttetett drónfelvéte-
lekkel, az építési szabályok betartásával kap-
csolatban
A drónnal kapcsolatos kérdésre elmondom, 
hogy ez nem csak terv, hanem maga az orto-
fotó, amiről már korábban is szó volt, ez drón-
felvétellel készül. Nagyjából igyekszünk minden 
évben ilyen felvételt készíteni, de elég jelentős 
költsége van, úgyhogy előfordult, hogy néhány 
évben kimaradt, de van több évnyi ortofotó fel-
vételünk. Például a kollégák ez alapján vizsgál-
ják meg, hogy az adóbevallásra beadott adatok 
egyeznek-e a valósággal. Ezt az ortofotó doku-
mentumokkal tudják ellenőrizni, és ezt rendsze-
resen meg is teszik, és nem kevésszer fény derült 
már arra, hogy nem egészen egyezik a bevallás 
és a valóság. Így előfordul, hogy például valaki 
építményadót szeretne fizetni telekadó helyett, 
de nem megfelelő az építmény erre, vagy sokkal 
nagyobb épület áll a telken, mint amit bevallot-
tak. Ez mind az ortofotó, a drónos felvétel alap-
ján ellenőrizhető, és ezt ellenőrzik is a kollegák.
Az építkezések estében amikor teljesen egyér-
telmű a kirívó eset, például amikor nincs meg a 
két épület közötti előírás szerinti távolság, vagy 
nem oda épített, ahova az előírás szerint kell, 
akkor amikor ez a tudomásunkra jut, jelezzük az 
építéshatóság felé. Konkrétan történt is a közel-
múltban visszabontás ilyen esetben.

Balanyi Bibiána kérdésére adott válasz Nagy-
kovácsi vízellátásával kapcsolatban
Kiszelné Mohos Katalin polgármester: Már most 
is a fővárostól kapjuk a vizet és a csatornánk is 
oda csatlakozik be. Minden évben versenyez-
tetjük a szolgáltatást, de nincsen jelentkező, így 
mindig kijelölik újra a DMRV-t, mint szolgáltatót. 
Magát a vizet most is a fővárostól kapjuk, csak a 
DMRV-n keresztül. 
Önkormányzati finanszírozással 50.000.000 Ft 
értékben került nyomásfokozó beszerelésre, 
melynek eredménye érzékelhető is, hiszen ami-
óta csak valamilyen műszaki hiba esetén történt 
nyomáscsökkenés. Abban valóban igaza van a 
kérdezőnek, hogy a vízhiány kialakulását meg-
előzi a DMRV azzal, hogy már a kánikula kezde-
tekor jelzi a lakosok felé a kérést, illetve később 
már az utasítást a vízhasználat csökkentésére. 
Alapvetően mindannyiunk érdeke lenne, hogy 
ne ivóvízzel locsoljunk, hogy takarékosan hasz-
náljuk az ivóvizet, úgyhogy ebben a kérdésben 
mi is teszünk lépéseket. Már évek óta megvan 
a vízjogi létesítési engedélyünk a karsztkút fú-
rására. Az anyagi forrásokat keressük rá. Most 
is van olyan pályázatunk beadva, aminek az 
elnyerése esetén ezt meg tudjuk valósítani, és 
ez plusz vízbiztonságot jelentene Nagykovácsi 
számára.
Van elegendő víz, a problémát az szokta okozni, 
hogy egyre több az automata öntözőrendszer, 
amelyek nagyjából azonos időre vannak progra-
mozva. Mindenki a hajnali órákban locsol ezzel 
az automata rendszerrel és egyszerre történik a 
vízkivétel. Akkor következhet be nyomáscsökke-
nés, de folyamatosan pótolják utána, csak egy-
szerűen nem tudják olyan ütemben utántölteni 
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a tározót, mint amilyen ütemben lefogyasztják 
az automata öntözőberendezések. A locsolás 
időzítésére vonatkozó felvetéssel kapcsolatban 
megkérdezzük a DMRV-t. 

Balanyi Bibiána kérdésére adott válasz a Sport 
utca, Antónia utca kereszteződésének közleke-
dési rendjével kapcsolatban
Mi látjuk napi szinten, hogy sajnos fel tudnak 
gyorsítani az autók a Kossuth utcától az Antónia 
utcáig. Ha nem lenne jobbkezes utca, abban a 
pillanatban már körülnézés nélkül hajtanának 
tovább. Ott a gyalogosok viszont a temetőhöz 
rendszeresen járnak át, a sportpályánál is rend-
szeresen közlekednek gyalog. Szerintem tökéle-
tes, hogy ott meg kell állni, jól körül kell nézni, 
van-e gyalogos, van-e jármű, jön-e a Sport utcá-
ból bárki. Ezt így a legbiztonságosabb. Néhány 
évvel ezelőtt vizsgáltuk, és kértünk hatósági 
helyszínelést abból a célból, hogy gyalogát-
kelőt létesítsünk a temető bejáratánál. Sajnos az 
ottani forgalmi helyzet ezt nem teszi lehetővé. 
Nem lehet oda zebrát létesíteni, mivel nem fe-
lel meg az útügyi előírásoknak. Ezért marad az 
a megoldás, hogy lehetőleg minden forgalmi 
szabályozás a lassabb közlekedésre ösztönözze 
az autósokat.

Mercz Tibor kérdésére adott válasz a Nagyko-
vácsi úton a reggeli órákban kialakuló torló-
dások csökkentése érdekében tett intézkedé-
sekről
Budapest II. kerülete nélkül nem tudjuk meg-
oldani ezt a helyzetet, hiszen Budapest II. kerü-
letének a területéhez tartozik a körforgalom, a 
kezelője pedig a Budapest Közút. A kérdésben 
említett javaslatot adó úrral felvettük a kapcso-

latot. Átbeszéltük a javaslatait és továbbítottuk 
azokat a Budapest Közút felé, de a Budapest 
Közút nem találja indokoltnak a javaslatokban 
foglaltakat. Méréseik alapján nagyjából kiegyen-
lített a Nagykovácsi útról és a Nagyrét utca felől 
érkező forgalom, ezért nem találja indokoltnak, 
hogy a Nagykovácsi út elsőbbséget kapjon a 
körforgalomban. A turbó körforgalom kialakítá-
sára nem elég nagy a terület. Ott magánterüle-
tekre, illetve védett területre történhetne csak a 
szélesítés, tehát ezt szintén nem találta megfele-
lőnek a Budapest Közút. A Budapest Közút köz-
reműködése nélkül nem tudunk tenni semmit, 
hiszen az ő kezelésükben van a terület. Nagyko-
vácsinak se tulajdonosként, se kezelőként nincs 
jogosultsága ott beavatkozni, se a körforgalom, 
sem pedig a Nagykovácsi út tekintetében. 
A II. kerülettel folytatott tárgyalásaink eredmé-
nyeképpen a bölcsődés, óvodás, alsós iskolás 
gyerekeket szállító szülők elvileg kaphatnak en-
gedélyt a Határ utcán a behajtásra. Összesen 71 
olyan gyerek van Nagykovácsiban, aki a II. kerü-
let érintett területére jár bölcsődébe, óvodába, 
alsó tagozatra. Ehhez képest viszont csak 11 
darab engedélyt váltottak ki a Nagykovácsi lako-
sok. Tehát van egy felháborodás, de amikor lehe-
tőséget kapnak, hogy engedélyt váltsanak ki, azt 
már nem teszik meg. Én azt mondom, hogy ha 
valaki erre jogosult, akkor mindenképpen vált-
son ki engedélyt, mert ezzel is segíti a többieket 
is meg magát is.

Mercz Tibor kérdésére adott válasz a Nagyko-
vácsiban tapasztalható beépítési hullámmal 
kapcsolatban
Az elmúlt tíz évben folyamatosan csökken a be-
költözők száma. Korábban volt olyan év, amikor 

ötszáznál is több beköltöző volt Nagykovácsiba. 
2007-ben még 400 körüli volt ez a szám, az el-
múlt évben a 2019-es intézkedéseink hatására 
összesen 28 beköltöző volt Nagykovácsiba a 
korábbi több százhoz képest. Mindez a 2019-
es HÉSZ módosításunknak köszönhető, ami 
tulajdonképpen nagyon hasonló ahhoz, amit 
most nagyon sok környékbeli település próbál 
a HÉSZ-ben elérni. Mi ezt már 2019-ben meg-
tettük, ezért a korábbiakhoz képest 30%-kal 
csökkent a lakások száma. Tudom, és mindenki 
azt mondja, hogy nincs mindenki bejelentkezve, 
de akkor se volt mindenki bejelentkezve, amikor 
ötszázzal nőtt egy év alatt a népesség. Összes-
ségében elmondható, hogy jelentősen csökken 
a beköltözők száma és egyértelműen kimutat-
ható, hogy ez a 2019-es HÉSZ módosításnak 
köszönhető.
A beépítésekkel kapcsolatban elmondható, 
hogy korlátozva vannak a lakásszámok a telke-
ken. Valóban van olyan használat, és olyan beru-
házói és bérbeadói szándék, ahol un. osztatlan 
közös tulajdonokat hoznak létre. Ez ellen rész-
ben a helyi szabályozással és adózási lehetősé-
gekkel próbálunk fellépni, részben próbáljuk ezt 
jelezni az építésfelügyelet felé is. Sőt, az országy-
gyűlési képviselőnkkel is – nemcsak mi, hanem 
a körzet polgármesterei és főépítészei – több 
egyeztetést tartottunk. Most van megalkotás 
alatt az új építési törvény, és kértük, hogy ebben 
legyen a rendeltetési egység jobban definiálva 
annak érdekében, hogy ne lehessen különbö-
ző kiskapukkal ilyen jellegű megosztásokat 
létrehozni. Reményeink szerint ez jobban lesz 
szabályozva és a hatóság is jobban tudja majd 
ellenőrizni a rendeltetési egységek számát.

A Kossuth Lajos utca növényesítési munkálatai 
az általános iskola és az Antónia utca közötti sza-
kaszon már befejeződtek. A 33 db zöldfelületi 
kazetta növénytelepítése Borsodi-Horváth Kin-
ga tájépítész kollégánk kertészeti tervei és szak-
mai művezetése alapján történt. Az októberi tes-
tületi ülésen döntöttünk arról, hogy még idén 
megvalósítjuk a zöldítés második ütemét, így 
még a fagyok beállta előtt elkészül az Ady Endre 
utca és a Polgármesteri Hivatal közötti szakasz 
56 db növénykazettája is. A második ütem nö-
vényültetetése során a zöldfelületi kazettákba 
800 db-nál több cserje, 500 db-nál több évelő és  
2 db fa kerül elültetésre. Azért csak 2 db fa kerül 
a mostani munkálatok során beültetésre, mert a 
lombos fák telepítése már az előző évben meg-
történt. Szeretnénk a főutcánkon egy egységes, 
szemet gyönyörködtető növénytakarót kialakí-
tani, azonban a növények ápolásához a lakosság 
segítségére is szükség van. Fontos, hogy figyel-
jünk parkolás vagy közlekedés során arra, hogy 
ne lépjünk, álljunk a frissen telepített ágyások-
ba. A gyalogosok, kerékpárosok, rolleresek ne az 
ágyásokon keresztül rövidítsék le az utat, enged-
jék, hogy az apró növények megerősödjenek és 
mindenki számára szép látványt nyújtsanak. Ez a 
mi feladatunk és felelősségünk is. Kérjük a Kos-
suth Lajos utca lakóit, hogy locsolással, egy-egy 
gyom kihúzásával segítsék a növényeket, hogy 
mindannyiunk örömére egy szép, virágos főutca 
fogadhassa a Nagykovácsiba érkezőket.

Kizöldül a Kossuth Lajos utca – 
vigyázzunk az apró növényekre!
Szemesy Barbara alpolgármester
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Emlékezés

Mindenszentek, halottak napja közeledtével 
többet járunk a temetőkben. A Nagykovácsi 
temető egyik sírja egy különösen szomorú tör-
ténetet idéz fel. 
1945-ben a hamvazószerda február 14-re esett. 
Abban az évben ez a nap véráztatta nap volt 
Nagykovácsiban. „Vérfürdő, borzalom, és irtózat 
árasztotta el a községet. (…) Amikor kiléptem a 
plébániáról, elállt a lélegzetem, és hideg borzon-
gás futott végig a hátamon. Az egész utcát holt-
testek borították. Mindenfelé német és magyar 
katonák feküdtek holtan. Nem harcban estek el, 
hanem védtelenül, hátulról kapva a halált.”- írja 
a Szomorú napok című naplójában Greszl Fe-
renc Nagykovácsi egykori plébánosa. Az akkori 
Hamvazószerda temetéssel telt. A Várból kitört 
német és magyar katonákat temették, akiket itt 
ért a halál. Nem jutottak tovább. Az egész falu 
környéke, az erdők tele voltak a csapatukat ke-
reső, végtelenül elcsigázott, éhező, legyengült 
katonákkal.

Az itt elesett áldozatok száma forrásonként el-
térő, Greszl plébános 165 halottat jegyzett fel. 
Tömegsírban lettek eltemetve, itt a nagykovácsi 
temetőben, ahol 49 évig porladtak, mielőtt a 
Budaörsi katonai temetőbe nem kerültek volna, 
méltó módon eltemetve.
Egy különösen kegyetlen, a polgári lakosság sé-
relmére elkövetett gaztettet is feljegyzett Greszl 
Ferenc.
Az erdőben bujkáló német és magyar katonák-
nak, az orosz katonák feltételezése szerint, az 
együttérző lakosság élelmet vitt ki az erdőbe. 
Ez lett a Czemmel-testvérek és társuk veszte. 
1945. február 22-én, 78 éve az erdőre indultak 
fáért. Reggelre az előre megásott tömegsírban 
találták őket, bajonettszúrásokkal a testükön, 
tarkólövéssel végezve. A vád ellenük az volt, 
hogy nem csak fáért mentek az erdőre, de en-
nivalót is vittek a bujkáló katonáknak. Czemmel 
Mátyást és bajtársát, testvérét Katalint elfogták, 
az orosz parancsnokságra vitték, bezárták őket 
a pincébe. Hajnalra ott feküdtek a temetőben, 
a megásott tömegsírban, arccal lefelé zuhanva. 
Hárman indultak az erdőbe, a Rákóczi utca vé-
gén kezdődő Tisza grófi erdőbe. A visszaemlé-
kezők eltérően vélekedtek, fáért indultak vagy 
valóban vittek ki élelmiszert, vagy éppen ellen-
kezőleg a németek által ledobott élelmiszeres 
ládákat keresték volna. Mátyás és a katonatársa 
megszöktek a háborúból, a Czemmel-testvérek 
apja, Rudolf ezidő alatt katonaként volt távol. 
A fiatalokat a Kossuth utca 65. sz alatti ház, a 
Bayer-ház pincéjébe vitték, a lakosság hallotta a 
gyerekek kiáltozásait, Katalin sírását és könyör-
gését. A három halott testen kék foltokat talál-
tak, Katalin teste árulkodott az erőszakosságról. 
Jegyzőkönyvet vettek fel, az orosz katonát erő-
szakosságáért lefokozták, sőt vélhetően később 
agyonlőtték. A temetésen a Czemmel-testvérek 

édesanyja a kivezényelt elkövetőre rátámadt. 
Egy későbbi exhumálás után Katalin testét orosz 
orvoscsoport vizsgálta meg, egy orosz orvosnő 
szégyellte, mit követett el az orosz katona. (Ezért 
is valószínű, hogy tettéért felelnie kellett.)
Temetésükről így ír Greszl Ferenc: „Ma délután 
háromkor volt a temetésük. A halottasházban 
ravatalozták fel őket. Az emberek jöttek, és ész-
revétlenül gyülekeztek a régi temetőkeresztnél. 
Majd’ az egész község eljött. Csendes zokogás 
rázta a gyülekezetet, amikor ősi temetési szer-
tartásunk szerint, halkan felhangzott a „Circum-
dederunt”. Tán még soha sem volt ennyire szív-
szorító az ének, mint most, amikor nemcsak a 
mély bánatba zuhant szülők és rokonok, de az 
egész egybegyűlt közösség teljesen megtörve 
körülállta a koporsókat.”
A plébános itt két halottról ír, hogy a harmadik 
áldozat máshová került volna, vagy máskor te-
mették volna, ezt nem tudhatjuk. A jegyzetek 
között három halottról ír: „Tény, hogy másnap 
reggel mindhármukat a temető nyitott sírgöd-
rében találták tarkólövéssel.” Lehetséges, hogy 
a szökésben lévő bácskai származású katonát a 
többi áldozattal együtt a tömegsírba temették.
A Czemmel-testvérek sírja ma is áll a temetőben. 
Megrendítően állít emléket egy egyszervolt 
családnak. 1946-ban a családot kitelepítették., 
hogy Czemmel Mátyás (22) Katalin (18) édesapja 
hazatért-e a háborúból nem tudjuk.
Egy szép családot tiport szét a háború, a mérté-
ket nem ismerő emberi gonoszság. Nyugodja-
nak békében!
Forrás: Szomorú napok = Traurige Tage: Greszl 
Ferenc plébános, 1903–1987 születése 100. év-
fordulójának emlékére: Zur Erinnerung am hun-
dertjährigen Geburstjubiläum von Franz Greszl. 
Budapest, Pájer Árpád (szerk.), 2003.
www.nagykovacsikronika.hu

Commemoratio omnium Fidelium Defunctorum – 
Halottak napja
A Czemmel-testvérek sírja
G. Furulyás Katalin

A Szépkovácsi Egyesület mindenszentek előes-
téjén idén is gyertyát, mécseseket gyújtott. Meg-
látogattuk a papok, tanítók sírkertjét, mécse-
seket tettünk szimbólumként a régi sváb sírok 
némelyikére. A helytörténetírás két alapköve: 
Greszl Ferenc és Szatmári Lajos jelképes és valós 
síremlékét, külön kiemelve, szintén minden év-
ben felkeressük. Megköszönve munkásságukat. 
A Mária-szobornál, a Bányász-emlékműnél és a 
Szent Anna-kápolna helyén is emlékeztünk, az 
ünnepre készülve díszítéssel, virágokkal. A sírok, 
emlékhelyek szépen gondozottak voltak, más 
dolgos kezeket is dicsérve. Köszönet érte. A kö-
zösségi emlékezet kell, hogy fenntartsa, ápolja 
azok sírját és emlékét, akik sokat tették az egy-
kori nagykovácsiakért. Jó látni a fényeket, mert 
minden mécses egy bizonyíték, hogy nem felej-
tettük el elődeinket, tisztelettel adózunk nekik.
 „Az örök világosság fényeskedjen nekik, nyu-
godjanak békében!”

Memento mori
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Kultúra

Új rovatunk egy rendkívüli könyvajánló. Min-
den hónapban metgkérdezünk valakit, éppen 
mit olvas, hogyan talált rá a könyvre, ajánlaná-e 
másoknak is a mostani olvasmányát. A válasz-
adó pedig tovább dobja a labdát, kiválasztja a 
következő kérdezettet. Elsőként G. Furulyás Ka-
talint, az Öregiskola Közösségi Ház és Könyvtár 
igazgatóját kértük meg, írjon arról, mit és kit 
olvas éppen. 

Valérie Perrin Trióját olvasom. A szerzőre telje-
sen véletlenül a könyvtárban bukkantam rá. A 
Másodvirágzás akadt a kezembe, beleolvastam. 
„A nevem Violette Toussaint. Régebben egy 
vasúti sorompót őriztem, most egy temető ka-
puját őrzöm. Kóstolgatom az életet, lassan, apró 
kortyokban fogyasztom, mint a mézes jázmin 
teát. És esténként, miután a temetőt bezártam a 
kulcsot pedig felakasztottam a helyére, a fürdő-
szoba ajtófélfájára, belépek a mennyországba. 
Nem a szomszédaim mennyországába. Nem, 
nem abba.” 
A „beleolvasásnál” eldöntöttem, nagyon érdekel 
ennek a francia nőnek az élete, nem szokványos 
sors, hogy valaki sorompóőr és temetőőr is élete 
során. Hogy mennyire nem szokványos ez a sors, 
arra csak a könyv elolvasása közben jöttem rá. Ki 
szerettem volna kölcsönözni, de hamar kiderült 
tetemes előjegyzés van a könyvre, így megvet-
tem a saját példányom. Magával ragadó a nem 
mindennapi fordulatokban gazdag, rejtélye-

ket tartalmazó kötet. A vasárnap koldusait már 
vártam, magyar nyelven ez a kötet jelent meg 
másodszor. Őszre jelezték a Triót, ezt már kifeje-
zetten vártam. Megérte, ha választanom kellene, 
mindhárom közül ez tetszik a legjobban. Három 
francia fiatal, három különböző családi szárma-
zás, három kirajzolódó élet. A regényben két 
fiú és egy lány, Nina különös barátságát ismer-
hetjük meg. Közös vágyuk a francia kisvárosból 
kiszakadni, eljutni Párizsba, együtt zenélni. Az 
életük máshogy alakul, apránként rajzolódnak ki 
az életutak, és a háttérben folyamatos a rejtély 
egy a kisváros tavából kiemelt autó, egy baleset 
vagy gyilkosság árnya. 
Valérie Perrin az idei Könyvfesztivál vendége 
volt. A vele készült beszélgetés elérhető a you-
tube csatornán. A szerző elmondta, hogy film-
jelenetekben gondolkodik, úgy álmodja meg a 
történeteit. Ez azért is lehet, mert fotós, sokat 
fotózott forgatásokon is. 
A legjobban ő is a Triót szereti, bár hezitálva vá-
lasztott a gyerekei közül. Mindhárom kötetben 
jelen van az elhagyatottság, az elhanyagoltság 
jelensége, mégis minden regényben ott a má-
sodik esély, a boldogulás reménye. De ehhez a 
karaktereknek meg kell nyílni, meg kell adni az 
esélyt a „másodvirágzásra”, a korábbi lezárásokat 
oldani kell. 
Perrin 2019-ben a görög tengerparton egy csa-
ládi nyaraláson bukkant egy hírre, hogy ő vezeti 
Franciaországban az eladási listát. Felhívta a 

kiadóját, hogy ez mit jelent. Megkapta a meg-
nyugtató választ, igen ez az jelenti, hogy az ő 
könyvéből adtak el a legtöbbet. 
45 nyelvre fordították le a könyveket, ez szabad-
dá tette az írót anyagilag is, csak az írással és a 
fotózással foglalkozik. Boldoggá teszi a tudat, 
hogy megérintette az olvasóit, tehát hasznos az 
élete. 
A népszerű szerző nem könnyed irodalmat pro-
dukál, jó szívvel ajánlom a könyveit mindenki-
nek.
A labdát pedig Klekner Bíbornak dobnám, aki 
jelenleg a Kékharisnya olvasó klub vezetője. A 
Kékharisnyák tizenöt éve olvasnak együtt, alkot-
nak egy izgalmas közösséget. 

Muti, mit olvasol?
Könyvstaféta

Öregiskola (Nagykovácsi, Kossuth L. u. 78.)

Muzsikálnak: 
Ocskay Rita, Rossa Levente 
és barátai, növendékei 
(NAMI, Kiss Zenede AMI)
§
A táncházat vezeti: 
Czene Zsuzsa és Jánosi Attila
§
Kézműves foglalkozás: 
Jóka Renáta

Belépődíj: 800 Ft/fő (Kísérőknek is)

18.00–19.00  
Kisiskolásoknak

19.00-tól
Kamaszoknak 
és felnőtteknek

17.00–18.00
Aprók tánca 
kísérővel

      2023. november 18. 
    

szombat

Táncház

2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

A MAGYAR NYELV NAPJA 
ALKALMÁBÓL

Vendégünk lesz:

ÍRÓ

FÁBIÁN 
JANKA

FÁBIÁN 
JANKA

A beszélgetést vezeti: 
Bodroghi Csilla

2023. NOVEMBER 17. 
PÉNTEK 18 ÓRA

Öregiskola Közösségi Ház 
és Könyvtár
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Fókusz

Több, mint 50 éves művészi pályafutása során 
Becze Gábor jazz zenészként és a Kaláka együt-
tes nagybőgőseként számtalan díjat kapott. A 
kétszeres Kossuth-díjas, Magyar Örökség és Prí-
ma Primissima-díjjal jutalmazott művészt 2023-
ban Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzata 
a legnívósabb díjával, a Nagykovácsi Díszpol-
gára kitüntetéssel jutalmazta. Művész úr jól 
ismert tagja közösségünknek, hiszen a helyi 
rendezvények ikonikus alakja, a zenei műsorok 
elengedhetetlen szereplője. Ismerjük meg még 
közelebbről.

Először is gratulálok a kitüntetéshez! Ön, mint 
számtalan elismerést és díjat birtokló művész 
mit gondol a díszpolgári címről, minek köszön-
heti azt?
Rendkívül jól esett az elismerés. Több, mint 30 
éve élünk itt és rögtön bekapcsolódtunk a helyi 
művészeti életbe. A mára már sajnos megszűnt 
NAME (Nagykovácsi Alkotó Művészek Egyesü-
lete) révén, összefogva a településen élő több 
mint, 100 művésszel szerveztünk kiállításokat, 
koncerteket előadásokat több helyszínen. Pénz-
ügyi támogatás nélkül, szeretettel szerveztük, 
készültünk ezekre az alkalmakra. Többek kö-
zött a Nagykovácsi Művészeti Találkozót és az 
Adventi koncerteket emelném ki, mint hagyo-
mányteremtő kezdeményezéseket. A „kaláka” 
név is innen ered, ami közös munkát jelent.

Büszkék vagyunk rá, hogy ilyen ismert zenész 
a szomszédunk. Kérem meséljen az inspiráció-
ról, ami a művészet felé terelte. Mennyire volt 
könnyű vagy rögös ez az út?
Mi mindannyian a Lórántffyba, a híres zenei ál-
talános iskolába jártunk, ahol minden nap volt 
ének-és szolfézsóránk is. Ide járt egyébként 

Fischer Iván, Dés Laci és Lorenz Dávid is, aki az 
osztálytársam volt. Az első komolyabb zeneka-
runk a Dimenzió volt, ahonnan engem a Kaláká-
ba hívott Gryllus Dániel. Ők akkor már a Kapás 
utcai pinceklubban játszottak, ahol olyan nevek, 
mint Csoóri Sándor, Weöres Sándor, Nagy László 
és Tamkó Sirató Károly voltak jelen közönség-
ként. 79-től lettem a zenekar nagybőgőse és ez 
azóta folyamatos. A 80-as években kezdődött a 
lemezkiadás és az országos ismertség.

A 80-a évektől a Kaláka együttest szinte min-
denki, kicsik és nagyok egyaránt hallgatták. 
A rádióban talán nem volt nap, hogy valame-
lyik száma ne hangzott volna fel. Mi van ma az 
együttessel, mennyire divat ma a vers alapú 
művészet?
A 70-es években nem tudták hova tenni ezt a 
zenét, mert sem a könnyű-, sem a népzene ka-
tegóriába nem illett bele. A közönség azonban 
ráérzett és nagyon megszerette, ma pedig is-
mét a reneszánszát éli. Nem csak mi, hanem a 
fiatalabb zenekarok is éneklik a dalainkat. Azt 
hittük, hogy a CD-k elmúltával csökken a hallga-
tottság, de a verses könyv együtt a lemezekkel 
még mindig kedvelt a kiadóknál. Külföldön, a 
diaszpórákban pedig ezek segítségével tanítják 
gyerekeket magyarul, amely misszióhoz talán mi 
is hozzátettünk valamit, hiszen eddig kb. 50 or-
szágban adtuk elő az énekelt verseket. Emellett 
sok rajz- és mesefilmhez, valamint színdarabhoz 
is szereztünk zenét. Különböző programok kere-
tében, állami támogatással sok kis településen 
ingyen hallható és látható a zenekarunk. A mi 
műfajunk nem tölt meg egy arénát, de több ge-
neráció látogatja rendszeresen a koncerteket és 
éneklik velünk a megzenésített verseket. Meg-
ható az is, hogy Pidniczky Réka rendezésében 
egy dokumentumfilm is készült az együttesről: 
A Kaláka: a Kárpátoktól a Csendes-óceánig cím-
mel, amit ebben az évben mutatnak be.

Hol lesz a fellépés? Mikor láthatjuk és hallhat-
juk Önt a közel jövőben, illetve mivel foglalko-
zik jelenleg?
Jelenleg a Kányádi estet játsszuk egész Nagy-Ma-
gyarországon „Vannak vidékek” címmel, Bogdán 
Zsolt erdélyi színésszel, melynek első állomása 
Nagykovácsi volt. Legközelebb december 10-én 
16.00 órakor a Szabad-e bejönni ide betlehem-
mel? című előadásunk lesz, a Nagykovácsi Ad-
venti Hétvégékhez kapcsolódva. Mindemellett 
a Móra kiadó gondozásában a napokban jelent 
meg Kányádi Sándor verseiből: Az elveszett kö-
vet Kaláka-zenéskönyv is.

Mit lehet tudni Becze Gáborról, mint Nagyko-
vácsi lakosról, kérem meséljen nekünk Önma-
gáról?
Jövőre töltöm be a 70. évemet. A Rózsa-dom-
bon nőttem fel, anyukám összetartotta családot. 
Apám pedig közgazdász volt, akit nagyon meg-
hurcoltak 56 után. Nagyapám orvos volt és az 
érettségi után én is oda jelentkeztem, ami nem 
sikerült, de az akkori zenekarunknak, a Rítusnak 
(Dés, Gőz, Harangvölgyi, Dáni), köszönhetően a 
jazz tanszakon találtam magam.

A Nagykovácsi Jazz Combo alapító tagja vol-
tam, feleségemmel Tündével együtt, aki, a helyi 
Öregiskola intézményvezetője volt. Az ő kez-
deményezésére, Kányádi Sándor ötlete alapján 
született meg először az Elek apó kútja, majd a 
Kányádi-kert az intézmény hátsó udvarán. Négy 
gyermekünk van és öt unokánk. Liza óvónő lett, 
Anna zenész, Alina szociális munkás, Dani pedig 
építész.
Szabad időmben sokat olvasok és kirándulunk. 
Nagyon szeretek komoly zenét és jazz-t hallgat-
ni és természetesen verseket megzenésíteni. 
Nyáron a Balatonra járunk, ahol kerékpározni és 
horgászni is tudok az unokákkal.

Mi az a legjobb dolog, amit Nagykovácsitól 
kapott?
A barátságok. Amikor Nagykovácsiba költöz-
tünk, még csak 3-4000 fős település volt, ebben 
az időben sok művész költözött ide, így nagyon 
hamar itthon éreztem magam ebben a közeg-
ben.

Amennyiben hatalmában állna, milyen telepü-
lést szeretne a jövőben?
Maradjon egy olyan ékszerdoboz Nagykovácsi, 
mint ma. Persze tudom, hogy emiatt nem jön-
nek be a multik, hiszen nincs átmenő forgalom, 
nincs szálláshely vagy falusi turizmus sem. A 
gyermekeinken és az unokákon keresztül azon-
ban jól ismerem az itt élő családokat és a vágya-
ikat. Nekik kell megfelelni és vigyázni a termé-
szetre!

A versek és a zene szerelmese
Dr. Fegyveres Fiskál Gábor alpolgármester
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Darabosné Judit 

szeniortánc oktató

06203159838 

judit.darabosne@gmail.com

Ö R E G I S KO L A
K Ö Z Ö S S É G E K

S z e r e t e t t e l  v á r u n k  M i n d e n k i t  m o s t  a l a k u l ó  k ö z ö s s é g ű n k b e ,  
m e l y h e z  f o l y a m a t o s a n  l e h e t  c s a t l a k o z n i !

H o z z  m a g a d d a l  e g y  k é n y e l m e s  v á l t ó c i p ő t  é s  i n n i v a l ó t !

C S O P O R T O S ,  K Ö Z Ö S S É G I  TÁ N C
Z E N É S ,  K Ö N N Y E D  M O Z G Á S ,  
E L Ő Z E T E S  TÁ N C T U D Á S  N É L K Ü L

V á l t o z a t o s  z e n e ,  t ö b b f é l e  t á n c f o r m a :  
k ö r t á n c ,  s o r t á n c ,  p á r o s  t á n c ,  ü l ő  t á n c

Ö r ö m t e l i  t e v é k e n y s é g ,  j ó  h a n g u l a t ú  
k ö z ö s s é g

J ó t é k o n y a n  h a t  a  t e s t r e ,  a  l é l e k r e  é s  
a  s z e l l e m r e

N ö v e l i  a z  á l l ó k é p e s s é g e t ,  e r ő s í t i  
a z  i z m o k a t ,  a z  é l e t e r ő t

J a v í t j a  a z  í z ü l e t i  é s  m o z g á s s z e r v i  
p r o b l é m á k a t ,  a z  e g y e n s ú l y é r z é k e t

S e g í t  a  d e m e n c i a  é s  a z  A l z h e i m e r - k ó r  
m e g e l ő z é s é b e n ,  f e j l e s z t i  a  m e m ó r i á t

A  r é s z v é t e l  i n g y e n e s !

S Z E N I O R  Ö R Ö M TÁ N C  
M O Z G Á S  -  Ö R Ö M  –  A G Y T O R N A

Faluház 

Tisza István tér 7.

hol?

mikor?

kapcsolat

október 13-tól, 

péntek délelőtt 10.00 órától

kedd délután 17.00 órától

2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

Idén sem múlt el október KÖNYFALÓK nélkül! 
Október 2-án, az Országos Könyvtári Napok ke-
retében adtuk át a 2023-as év Könyvfaló-díjait,. 
Büszkén tesszük közzé a díjazottak névsorát:

Felnőtt díjazottak
1. Török Jánosné Bori
2. Tóth Ákosné Éva
3. Jávor Zoltánné Ilcsi

Gyerek díjazottak
1. Kanál Bertalan, Dália, Magdolna
2. Rumy Alina és Ármin  
3. Dóka Bendegúz, Óhegyi Simon és Vince holt-
versenyben

Testvér fődíjasok 
Éles Gyöngyvér, Lukács, Viola, Lázár – több éve a 
legtöbb könyvet viszik, szinte napi vendégeink

Különdíjasok: 
Boronkai-Kovács Máté és Áron, Braun Emma és 
Katalin, Buhn Ajsa Zoja, Gábori Márton, Réka 
és Zsófia, Hadusfalvy-Sudár Adél és Huba, Já-
nossy Gergely és Áron, Kiss Julianna és Réka, 
Kovács-Szivós István és Zoltán, Kovács Ambrus 
Etele és Barnabás Tádé, Móricz Luca és Veronika, 
Söjtöry Soma és Döme, Szabó Benedek és Dé-
nes, Szappanyos Kira, Tatár Mira és Léna

Az idei kedves lovacskákat ebben az évben Do-
roszlai Erikné horgolta, aki szintén könyvtártag.
A hideg idő közeledtével egyre többet vagyunk 
otthon, ezért is jó apropó, hogy könyveket köl-
csönözzünk.
Mindenkit szeretettel várunk továbbra is, régi és 
új olvasót egyaránt!
A rendezvény kísérő programja volt a népsze-
rű gyermekkönyv-író, Nyulász Péter interaktív 
előadása. Kisebb és nagyobb gyerekek is jöttek, 
mivel sok korosztálynak ír. Számos könyve köl-
csönözhető nálunk!

Könyvtári hírek
Illés Gabriella, Magyar Judit
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Ö R E G I S KO L A
K Ö Z Ö S S É G E K N A G Y KO VÁ C S I

T I S Z TA  F O R R Á S  
N Y U G D Í J A S  K LU B

A  N A G Y K O V Á C S I  T I S Z TA  F O R R Á S  N Y U G D Í J A S  K L U B
S Z E R E T E T T E L  H Í VJ A  É S  V Á R J A  Ú J  TA G J A I T !

H a  e g y e d ü l  v a n ,  t á r s a s á g r a ,  k ö z ö s  p r o g r a m o k r a ,  
e g y  j ó  k ö z ö s s é g r e  v á g y i k  j ö j j ö n  e l  h o z z á n k !

2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

Faluház 
Tisza István tér 7.

hol? mikor? kapcsolat

minden 2. hétfőn, 
14.00-16.00

november 13., 27.
december 4., 11.

Stoklász Éva
06 30 813 7325

Október elseje minden évben az Idősek világ-
napja, 1990 óta. Nagykovácsiban is régi hagyo-
mány, hogy ezen a napon vendégségbe hívjuk 
a szépkorúakat, akik örömmel készülődnek a 
nagy napra. Berendezzük a termet, délután egy 
órától az önkéntes segítőkkel megterítjük az 
asztalokat, előkészítjük az italokat, a hidegtálak 
helyét is kialakítjuk, előkészítjük a meglepeté-
seket. Idén segítőink Gergely Ágnes, Harsányiné 
Rita, Endrédi Ágnes és Janits Béla voltak. Három 
órától benépesültek az asztalok, a nyugdíjas 
klub tagjai és más együtt ünnepelni vágyók gyü-
lekeztek, örömmel üdvözölve egymást. 
Izgalommal és büszkeséggel teli szülők lepték 
el a terem szabad részeit, és megkezdődött a 
Pitypang csoport fellépése. A Pitypang csoport 
óvodásai kezdték a meglepetés műsort. Gyerek-
száj filmfelvételükből kiderült, mit gondolnak 
az ovisok az idősekről, kik az idősek. Szigorúan 
mértek a kicsik, a harmincasokat már odasorol-
ták az idősek közé. Az öregség biztos fokmérője, 
a kicsinyek szerint: a szemüveg és a derékfájás. 
Kedves táncukkal, játékokkal vidították fel a kö-
zönséget. Az anyukák, nagymamák, óvónénik 
jóvoltából süteményekkel kínálták a vendégeket 
az “Idősiskolában”, ahogy a gyerekek átkeresztel-
ték az intézményt. A kicsiket Horváth-Meszes 

Bettina, Farkas Erika és Barka Renáta készítette 
fel a fellépésre. 
Egy új mozgásformával szeretettük volna meg-
ismertetni a meghívottakat, így bemutatkoztak 
a Pasaréti senior örömtáncosok. Bevonták a kö-
zönséget, megtáncoltatták az arra vállalkozókat. 
Nagy sikerük volt, október közepétől Nagyková-
csiban is lesz lehetőség ilyen típusú mozgásra, 
jelentkezni az Öregiskolában lehet. Ez a tánc 
körtánc jellegű, párcserével dolgoznak, így nem 
kell partnert vinni, közösségi együttlétre számít-
hatnak a jelentkezők.
Stoklász Évike klubvezetőnek virágcsokorral kö-
szöntük meg az egész éves munkáját. 
Kiszelné Mohos Katalin polgármester asszony 
levelét Szemesy Barbara alpolgármester olvasta 
fel, aki személyes családi emlékeivel is köszön-
tötte a jelenlévőket. Nagy sikere volt Kiszel Ist-
ván pálinka-ajándékának is, jóleső koccintások 
történtek. Nagykovácsi Nagyközség Önkor-
mányzata egy kiadós uszonnával vendégelte 
meg a csapatot, a pasaréti vendégeket is. A hely-
beliek vásárlási utal-
ványt kaptak és a 
helyi cégek kedvez-
ményeit, a CBA Li-
num, a Nagykovácsi 

Optika, a Menő Jövő ajándékait, kedvezményeit.
Az Öregiskola Közösségi Ház és Könyvtár meg-
hívására megérkezett Kelemen Gyula zenész, 
elindult a tánc, a vonatozás, a közös éneklés. 
Jövőre veletek ugyanitt! Mindenkinek jó egész-
séget!

Idősek világnapja az Öregiskolában
G. Furulyás Katalin, Fotó: Köves Szilvia

112023. február

Öregiskola Közösségi Ház és Könyvtár 

Február másodikán nyitjuk a közösségi mackókiállításunkat az Öregisko-
lában, Mackók a Könyvtárban címmel. Nem játéktörténeti szempontok, 
hanem mindenekelőtt az a cél, olyan mackók érkezzenek a kiállításra, 
akik gazdája nagykovácsi. Apránként felhívásunkra elindultak a mackó- 
szállítmányok a Könyvtár felé. Igazi sokat látott, szőre hagyott Mackó 
urak, sokat szeretett-nyúzott mackólányok lapulnak a gyűjtőhelyen. Min-
den féltve őrzött Mackó mellé érkezik egy történet. Néha vidám, néha  
könnyfakasztó. 
Az eddigi legidősebb mackónk, korelnökünk egy 72 éves, jó karban 
lévő Mackó úr. Van egy 60 éves bőrmellényes mackónk, aki sajnos már 
árvaságra jutott. Sokan kaptak új ruhát a jeles alkalomra, most varrta 
nekik az igényes gazdájuk. Már dobozban várja nálunk a kiállítást egy fel-
húzható, bólogatós barna medve, kulccsal a hátán. Régiség, mégis pon-
tosan működik. 
Vannak brummogómackók, akik mozgatásra hangot adnak. Vannak da- 
rabjaink, amelyek a méretükkel kápráztatják majd a látogatókat. 
Érkezett egy „amerikás” mackó New Yorkból, egy 56-os magyar disszidens 
nemzeti színbe öltözött mackó ajándéka, önmagában egy történelem 
lecke. 
Szebbnél-szebb és kedvesen csúnya macik várják, hogy rivaldafénybe és 
a figyelem központjába kerüljenek. 

A kiállítás, a Medveszereteten kívül, Bodó Bélának, a Brumi könyvek 
írójának állít emléket, aki idén 120 éve született. 
Köszönjük a bizalmat, hogy a becses családi kincseket kölcsönkaphat-
tuk, ígérjük nagyon vigyázunk rájuk. Nagy öröm, hogy nem csupán régi 
olvasóink, hanem új Medvebarátaink is lettek, akik mostantól több szá- 
lon kapcsolódnak majd az Öregiskolához.
A mozgalmas megnyitó után (diavetítés, éneklés, zene, fotózkodás, totó, 
játékok) is várjuk a családokat, ovis és iskolás csoportokat, a könyvtári 
nyitvatartás szerint, március 9-ig, a Beporzók napjáig, ekkor egy szintén 
izgalmas finisszázzsal készülünk. Brumm és zümm!

Érkeznek a mackók
G. Furulyás Katalin

ÖREGISKOLA KÖZÖSSÉGI HÁZ és KÖNYVTÁR
Intézményvezető: G. Furulyás Katalin
Könyvtár nyitvatartás: Hétfő: 12–19; Kedd: 10–18; Szerda: zárva; Csütörtök: 12–18; Péntek: 10–18; Szombat: zárva
2094 Nagykovácsi, Kossuth L. u. 78. • Tel.: 06/26 356-362 • 
e-mail: konyvtar@nagykovacsi.hu; kozossegihaz@nagykovacsi.hu
Honlap: www.oregiskola.hu
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DÉLUTÁNI TÚRÁRA HÍVJUK 
A KIRÁNDULNI VÁGYÓKAT.

Hol?

Mikor? Nov. 12. 13:00
Nagykovácsi, 
Tisza István tér

Egy körtúra során felkeressük a 
környékbeli állatitatókat.
Útvonala: 
Nagykovácsi – Nagykopasz – 
Anna vadászház - Nagykovácsi

Táv: 10 km 

Szintemelkedés: 300 m

Szabó Gábor túravezető, 30/930 3457, szabog50@gmail.com

TALÁLKOZÁSI PONT

2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

Csatlakozz
A Linum 
vocalhoz!

A jókedv 
garantált!

Ha egy kis énekléssel kizárnád a rohanó 
világot, nézz be hozzánk és próbáld ki magad 

novemberi nyílt próbáinkon!

Nagykovácsi, Faluház
Tisza István tér 7.

Minden csütörtökön
18-20 óráig

linumvocal@gmail.com

Itt találsz meg minket:
www.facebook.com/

linumvocal

Rendhagyó KlubKörképpel jelentkeznek a Kékharisnya olvasókör höl-
gyei. Igazi csapatként közösen szőtték, egymásnak adva a mese fonalát, 
hogy mindenki véleménye, benyomása, legszebb pillanata bekerüljön, 
így beszélve el az együtt átolvasott 15 év történéseit. 

Egyszer volt hol nem volt..., így kezdődik minden varázslatos történet. 
Szóval akkor kezdjük! 
Egyszer volt hol nem volt pár kisgyermekes anyuka, akik szerettek vol-
na elszabadulni néhány órára a gyermekek mellől. Sokféle egyéniség-
ből tevődik össze a csapatunk, de egy dolog közös bennünk, imádjuk a 
könyveket. 
Olyan tagok is vannak, akik az indulástól terveztek 
csatlakozni, de csak évek múlva jött össze, ahogy a 
gyerekek cseperedtek. Az irodalomért mindent.
Havonta egy jó könyv, egy jó beszélgetés egy színes 
társaságtól. Mindenki más energiát, véleményt, néző-
pontot hoz be hónapról hónapra.
Olyan könyveket olvasok el a klubnak köszönhetően, 
amikre magamtól nem biztos, hogy rátalálnék. A be-
szélgetések kapcsán mindig kiderül valami izgalmas 
fordulat az adott könyvről vagy írójáról, ezáltal sokkal 
színesebb az adott könyvélmény.
Hiánypótló fórum, ahol érdeklődő és nyitott szemé-
lyiségek az irodalom szövetét felhasználva vitatkoz-
hatnak, érvelhetnek egy-egy mű kapcsán felmerülő 
fontos vagy érdekes kérdésekről.
Vannak köztünk irodalmárok, akik segítenek „tudomá-
nyos” szempontból is helyre tenni az olvasott műveket, 
de a lényeg, hogy bedobjuk a közösbe a gondolata-
inkat, érzéseinket, amiket az olvasmányunk kiváltott 

belőlünk és szubjektív szempontból is megvizsgálgatjuk a mű monda-
nivalóját. Kezdetben előfordult, hogy a találkozón valaki kisbaba miatt 
„egy perccel sem maradhatott tovább”, de mára tartalmas, akár éjszaká-
ba nyúló beszélgetések tudnak kialakulni.
Havonta egy alkalommal garantáltan kilépünk a taposómalomból és 
egy-egy szerző által teremtett világba cseppenünk. Van, hogy renge-
teget nevetünk, és van, amikor drámai pillanatokat élünk át a műveken 
keresztül. A feldolgozás gyakran játékos formában, kreatív feladatokon 
keresztül történik, miközben az otthonról hozott finomságokkal ké-
nyeztetjük magunkat. Havonta egy találkozó, évente 10 könyv. A köny-
vek olvasása mellett barátságok szövődtek. A havi könyvről és annak 

írójáról az az ember irányítja a beszélgetést, aki a köny-
vet ajánlotta.
Köszönjük a Faluház melegét (mindig letekerjük ma-
gunk után a fűtést :) és a lelkes főszervezőnknek (Bíbor) 
hogy sínen tart minket! +1: Persze könyvek mellett szín-
házi és film élményekkel is gazdagítjuk magunkat. 
Az elmúlt 15 évben gyakran szerveződött az elolvasott 
könyvek hatására író-olvasó találkozó, a vendégek kö-
zött a kortárs irodalom nagyjait hallgathattuk: Itt járt 
például Rakovszky Zsuzsa (akit egy Kékharisnya vitt a 
soproni vonathoz), Závada Pál, Grecsó Krisztián. Az iro-
dalom élővé vált.
Beléptünk egy Ajtón, és egy varázslatos világba jutot-
tunk, ahol talán örökre benn ragadtunk, mint a Homok 
asszonya, mégsem bánjuk.
Az olvasás és a könyvek szeretete igazi közösségé for-
mált minket, így esett, hogy volt, hogy együtt hoztuk 
el a kupát a főzőversenyen vagy kolbászt töltöttünk az 
Összefogás napján. Minden könyv adott valamit hoz-
zánk, amit örömmel raktároztunk el.

Kékharisnya KlubKörkép
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Nagykovácsi Általános Iskola

Idén ősszel két megemlékezést is tartott az is-
kola. Az október 23-ai forradalom és szabad-
ságharc apropójából a 6.a és a 6.d osztály tanu-
lói adtak elő műsort.

Számok és dátumok: 1956. 2 hét. 67 éve. 16 
pont. 60 000 szovjet katona. 200 000 mene-
kült. Több mint 200 kivégzés. Több mint 20 000 
bebörtönzött. 3 év múlva 70 éve. Vajon mit je-
lentenek ezek egy mai tizenkét évesnek? Mi az, 
amit ebből megért, megérez?
Mit tud mondani a felnőtt, a tanár a 12 éves ha-
todikosoknak, amikor feladatul szabja ki nekik 
az 1956-os megemlékezés ünnepi műsorát? 
Hiszen ezeknek a gyerekeknek még a szülei 
sem éltek ’56-ban. Sőt, talán a nagyszülők is 
csak kis gyerekek voltak. Esetleg, ha szerencsés 
a gyerek, akkor a nagyszülők átadnak egy-egy 
családi történetet vagy csak valamiféle érzést, 
gondolatvilágot a gyerekeknek. Ám az idő 
múlásával lassan a családi történetek elapad-
nak vagy a távolabbi múlt homályába vesznek. 
Akkor pedig ’56 marad pusztán történelmi ese-
mény, amit még a hatodikosok nem is tanultak 
történelemből. Mit tehet ilyenkor a tanár?
Először is megpróbálja megismertetni a diá-
kokkal a történelmi eseményeket. Beszélge-
tünk a korszakról, dokumentumfilmet nézünk. 

Az idősebb felnőttek családi emlékezetéből 
merítünk és azt adjuk át a diákoknak. Nekünk 
még éltek akkor a nagyszüleink és a szüleink is 
elég nagyok voltak ahhoz, hogy emlékezzenek 
’56-ra. Aztán mindezt a sok összegyűlt emlé-
ket, családi történetet elmesélgetjük a gyere-
keknek. 
Így lassan kezd kialakulni valamiféle kép a diá-
kok fejében is. Kezdik egy kicsit jobban érteni 
a verset, amit majd elszavalnak, a jelenetet, 
amit majd eljátszanak. Fotókat nézünk a szét-
lőtt házakról, a menetelő tüntető tömegről, a 
fegyvert viselő fiatalokról. Egyik-másik fiatal a 
képen alig idősebb, mint a diákjaink. 
A gyerekek keresgélni kezdenek megfelelő 
ruhát a fellépéshez. A tágabb rokonságban, 
szomszédoknál, barátoknál kutakodnak. Előke-
rülnek a ballonok, a bőrkabátok, mici sapkák, 
férfi kalapok, női nagykendők, kötött kardigá-
nok. Ezáltal még közelebb kerülnek a hetven 
évvel ezelőtti alakok a gyerekekhez. Aztán 

jönnek a versek. Nehezek. Mindenki megküzd 
a saját versszakával, versével és ki-ki tehetsége 
szerint, de a saját határait feszegetve, a végére 
dicséretre méltó produktumot hoz létre.
Továbbá ott vannak a dalok: a pesti srácok in-
dulója („Avanti ragazzi”), amit a Lazio futball-
csapat szurkolótáborának köszönhetően már 
több évtizede énekelnek a mai Olaszország-
ban számos helyen. „Előre, ti budai srácok, elő-
re, ti pesti fiúk!” – csak úgy zeng a tornaterem 
a lelkesítő daltól. A végén pedig méltósággal 
és tiszta lélekkel éneklik el a hatodikosok, hogy 
„Hej, tulipán, tulipán, ez a hely az én hazám. Ide 
jöttem világra, remélem, nem hiába.”
Egy általános iskolában a nemzeti ünnepek és 
megemlékezések alkalmával a fő cél mindig az, 
hogy érzelmileg a gyerekek – kicsik is, nagyob-
bak is – kapcsolódni tudjanak az ünnephez, 
megérintse őket az ünnep hangulata és a fő 
mondanivalója. A hatodikos diákok előadását 
látva úgy gondolom, sikerült nekik mindez.

1975 óta ünnepeljük október 1-jén a Zene Vi-
lágnapját. Idén vasárnapra esett, így másnap 
vonultunk ki osztályainkkal a Tisza István térre, 
egy közös éneklésre.
Bevezetésül a négy 6. osztály vállalkozó szelle-
mű diákjaiból alakult alkalmi énekkar a Salve 
Regina…kezdetű gregorián himnuszt énekelte 
el. Még ötödikes korukban ismerkedtek meg 
énekórákon a gregoriánnal, és ez az ének annyi-
ra megtetszett nekik, hogy sokuk fejből tudta év 
végére, annak ellenére, hogy latin szövegű.
A közös éneklésre az alsó tagozatosok az Énekel-
jünk, énekeljünk… kezdetű csángó népdallal, a 
felsősök pedig a közismert, Általmennék én a 
Tiszán…kezdetű énekkel készültek. Görgényi 
Gábor hangosítással segített, a Nap pedig teljes 
erőbedobással sütött, így elmondhatjuk, hogy 
igazán fényesre sikerült idén a Zene Világnapja 
iskolánkban.

Mint minden évben, idén is kirándulásokkal kö-
szöntöttük az őszt. Az iskola apraja-nagyja felke-
rekedett, hátizsákkal, elemózsiával, s nekiindult 
felfedezni Nagykovácsit és környékét. 
Alsó tagozaton a legtöbb osztály a környékbeli 
kirándulóhelyeket vette célba: a Nagyszénás, 
Kis- Szénások, Zsíroshegy, Kutya-hegy útjait. 
Voltak, akik helytörténeti sétát tettek a faluban. 
Sokan nem is tudják, milyen érték, áldás az szá-
mukra, hogy hegyekkel, erdőkkel körülvett he-
lyen élhetnek, s akár az utca végébe kiérve már 
az erdő fái között találhatják magukat. 
A 3. c osztály nagy célt tűzött ki maga elé: gyalog 
átmenni Nagykovácsiból Máriaremetére. Az idő 
kedvező volt számunkra, már induláskor igazi 
„vénasszonyok nyara” fogadott minket, s végig 
is kísért utunkon. 
A falu határától a „Mária úton” haladtunk, ami 
egy jelzett turista út, biztonsággal elvezet Má-
riaremetére, a Remete-szurdokon keresztül. 
Nagy kihívás volt a meredek sziklafalon, hatal-
mas sziklák között leereszkedni a szurdokba, 
de minden gyerek (tanítóikkal együtt) hősnek 
érezhette magát az embert próbáló túraúton. 
„Néma- ösvényen” is jártunk – ahol nem szabad 
megszólalni (néha még sikerült is :) , sőt még egy 
meghatározott pontig futni is lehetett, ami min-
dig jó móka.
A völgyben már megkönnyebbülve gyalogol-
tunk a hatalmas fák között, száraz lábbal sikerült 
átkelni az Ördög-árok patakon, s megérkeztünk 
a célhoz.

Máriaremetén játszottak még egyet a gyere-
kek – ki tudja, milyen rejtett energiákból me-
rítettek – s egy jól megérdemelt fagylalt után 
busszal tértünk haza. Nagy meglepetésünkre a 
lépésszámláló 18 353 lépést mutatott, 12,9 km-t 
tettünk meg hegyen- völgyön át. Kellemesen el-
fáradtunk, másnap pedig visszaidéztük az élmé-
nyeinket. Csodásan köszöntöttük az őszt!

„1956, te csillag”
Ulusu-Jójárt Júlia

A Zene 
Világnapja – 
2023
Konczné Horváth Rita, énektanár

Őszköszöntő kirándulás alsó 
tagozaton
Kuti Tünde
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A 2023–2024-es tanévet a Nagykovácsi Általá-
nos Iskola 12 alsó tagozatos napközis csoport-
tal indította.
A délutáni foglalkozásokhoz, programok-
hoz sajnos nincsenek eszközeink. Az udvari 
szabad idő eltöltésére játszótérnek nevezett 
1 homokozó, és 2 hinta szolgál ki közel 300 
napközis gyereket. Játékok, sportszerek akkor 
állnak rendelkezésre, ha hoznak magukkal. Ör-
vendetes a szülők együttműködése, és segítő-
készsége. Itt szeretnénk köszönetet mondani 
a 2.a osztályból néhány szülőnek, akik a sátor 
mögötti 5 nagy asztalt, és 10 padot lecsiszol-
ta, és újrafestette. A kosárpálya lelátójának az 
állagmegóvására szeretettel várnánk további 
lelkes szülőket! Ilyen körülmények között rend-
kívül nehéz vonzóvá és élményszerűvé tenni a 
napközit, pedig az a célunk hogy szeressenek 
iskolába és napközibe járni a gyerekek.
A családok megtalálhatják gyermekeik számá-
ra a legkedvezőbb különórákat, szakköröket, 
ami részint házon belüli, de sok a külső szer-
vezésű program is. A napközis kollégák nagy 
odafigyeléssel koordinálják a tanulókat, hogy 
időben eljussanak a különböző edzésekre,  
balettre, néptáncra, kosárra, focira, szolfézsra, 
hegedűre, furulyára, zongorára, úszásra, sakk-
ra, és még sorolhatnám.
Mindezekkel szemben péntekenként csoport-
közi foglalkozásokat szervezünk, ahol nagy-
szerű közösségi játékokat tanulnak, különböző 
ügyességi versenyeken vesznek részt, pikni-
keznek, dalolnak, táncolnak. Igyekszünk minél 
több időt a szabadban tölteni, de tudni véljük 
a gyerekeknek mindez kevésnek bizonyul. A 
kikapcsolódás mellett legfontosabb hogy ta-
nulóink mindegyike kész házi feladattal térjen 
haza, ne kelljen a család közös esti óráit a tanu-
lással tölteni.
A délután valódi védett programja a tanulás 
14:30–15:30-ig. Ebben az idősávban kérünk 
mindenkit tartsa tiszteletben a gyerekek szá-
mára legfontosabbat, hogy csendben, elmé-
lyülten készíthesse el az írásbeli házi feladatát, 
készülhessen a következő napra. Ez az életsza-
kasz az, amikor megtanítjuk Őket lecsendesed-

ni, a délelőtti tanórákon hallottakra visszaem-
lékezni, egymást nem piszkálva, az órát nem 
zavarva, hagyni, hogy a pedagógus meg tudja 
teremteni a tanulás és a tanítás közötti harmó-
niát. A tanuláshoz elengedhetetlen az olva-
sás. A napköziben nagy hangsúlyt fektetünk 
a különböző olvasási technikák fejlesztésére. 
Legfontosabb cél a szövegértés, mennyire 
hatékonyan tudnak olvasni. Ehhez a pedagó-
gus munkája az egyéni bánásmódot meríti ki. 
Minden gyerek előbb vagy utóbb megtanul ol-
vasni, de vajon mikor jut el arra a szintre, hogy 
a lényegét azonosítani tudja. Itt azért lépnek 
be a különböző módszerek, a fokozatosság, 
hogy az eltérő képességek eredményt, sikert 
produkáljanak. Nagyon fontos a munkatempó. 
Semmiképp nem szeretnénk hogy kudarc érje 
a gyereket, az a célunk és küldetésünk hogy si-
kerélményben legyen részük.
Kiemelt figyelmet kap a társas kapcsolatok fej-
lesztése, a közösségek irányítása. Különböző 
kultúrából érkezők csoportjáról van szó, nagy 
kihívás mindenkinek számára az együttélés, 
együtt gondolkodás, de minden pedagógu-
sunk nagy szeretettel oktatja, neveli, segíti, és 
támogatja tanítványainkat.
Sikeres tanévet kívánunk minden tanulónk 
számára!

Laczkó Orsi már hazajáró vendég nálunk, az is-
kolában. Ha az órák közti szünetekben a folyo-
són különös hangokat hallanak a gyerekek, ak-
kor biztosak lehetnek benne, hogy Orsi újabb 
érdekes állatot hozott nekik bemutatni.
Az Állatok Világnapja alkalmából októberben a 
kacagó gerle és az afrikai fehérhasú süni került 
sorra.
A kacagó gerle évezredek óta köztünk él, kel-
lemes hangja és barátságos természete miatt 
kedvelt díszmadár. Korábban csupán két szín-
változata volt ismert, azonban napjainkban 
már számtalan gyönyörű színben tenyésztik. 
Hozzánk egy fehér színűvel érkezett Orsi. Saj-
nos, a hangját nem akarta hallatni, de így is sok 
érdekességet megtudhattak róla a gyerekek.
A süni nem először volt nálunk. Orsi sok helyre 
viszi őt megmutatni a kiváncsi gyereksereg-
nek, ezért már megszokta a zajt, örömkiáltáso-
kat. Ha biztonságban érzi magát, akár kézbe is 
vehető, simogatható. Ha néha mégis megijed, 
először összegömbölyödik, esetleg durcásan 
puffog ránk, de ezt hamar abbahagyja.
A kis gerle és a süni tíz osztályban járt, így több, 
mint 250 kisgyerek jutott ismét sok érdekes in-
formációhoz ezekről a különleges állatokról, 
emellett Orsi a felelős állattartásról is beszélt 
nekik. Tavasszal visszavárjuk őket a Madarak és 
Fák Világnapja alkalmából.

Az 5.b osztály rendhagyó módon szeptember 29–30-án kétnapos Ősz-
köszöntő kiránduláson vett részt. 
Az úti célunk Tata, a vizek városa volt. Kicsit bonyolult volt az utazás a 
győri vasúti vágányzár miatt, de hála a szülőknek, akik Budaörsre hozták 
a gyerekeket, és a MÁV-nak, akik külön buszt biztosítottak nekünk, végül 
zökkenőmentesen értünk Tatara. A tatai ifjúsági táborban volt a szállá-
sunk az Öreg-tó partján. A táborban megebédeltünk, majd jött értünk a 
kisvonat, amely elvitt minket a Fényes tanösvényre. A gyerekeknek nagy 
élmény volt végigmenni a 1,5 kilométer hosszú ökoturisztikai útvona-
lon, elvarázsolta őket a láp élővilága. Olyan csendben tettek meg az utat, 
hogy többen megjegyezték, hogy milyen jó volt, sokkal jobban tudtak 
figyelni az állatokra, növényekre. Gyalog indultunk a szállásra, ahol meg-
vacsoráztunk, majd játszottunk egy nagyot a tábor melletti játszótéren. 
Másnap a finom reggeli után elgyalogoltunk a geológus kertbe. A be-

mutatóhely a nagy földtörténeti korszakok közül a triász, jura és kréta 
rétegeket jeleníti meg. Láttunk Megalodusz- kagyló, Congéria-kagyló, 
csigák ősmaradványait is. Érdekes volt, tetszett a gyerekeknek. 
Visszasétáltunk az Öreg-tó partján, majd megebédeltünk, és indultunk 
vissza. Hazafelé is külön busz repített minket és Budaörsön vártak min-
ket a szülők. Tartalmas és szórakoztató két napot töltöttünk együtt. 
Köszönöm Csipler Kingának, hogy eljött velünk és segített a gyerekek 
körül.

Napközis gyerekek élete 
Nagykovácsiban
Patócs Edit, Napközis munkaközösségvezető

Sünisimogató
Acsai Andrea, tanító

Őszköszöntő kirándulás
Dutkainé Bödő Gabriella
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1849. október 6-án, Aradon kivégezték az 1848–49-es szabadságharc 13 
volt katonai vezetőjét. Mártírhaláluk azóta jelképpé vált. Annak a küz-
delemnek és áldozatvállalásnak a szimbólumává váltak ők, amelyet a 
magyar nép évszázadokon át folytatott nemzeti függetlensége megte-
remtéséért, a társadalmi haladásért.
A 8. a és 8. b osztályosok műsorával emlékeztünk az aradi vértanúinkra 
és Batthyány Lajos első miniszterelnökünkre. Sőt kevésbé ismert mártír-
társaikról Kazinczy Lajosról és Lenkei Jánosról is hallhattak a gyermekek. 
Elhangoztak legfontosabb hőstetteik, majd utolsó mondataik. A műsort 
a zenei betétek és a közösen elszavalt vers érzelmileg még hatásosab-
bá tették. A két nyolcadik osztály jól felkészült, méltó módon előadott 
műsorát láthattuk, amelyben tanulóink szépen beszéltek, megfelelő 
alázattal, átélve az elmondottakat dobogtatták meg a szívünket és so-
kunknak könnyeket csaltak a szemébe. A műsorok legfőbb célját elérve 
ezzel: hazánk szeretetére, hőseink tiszteletére emlékeztetnek minket és 
erre nevelik gyermekeinket. Köszönet érte!
„Őszi napnak csendes fénye, 
Tűzz reá a fényes égre, 
Bús szívünknek enyhe fényed 
Adjon nyugvást, békességet…”
(Ady Endre)

2023. október 13-án iskolánkból 35 csapat (135 tanuló) vett részt a Bolyai 
Matematika Csapatversenyen.A járvány utáni változások egyike megma-
radt, hogy az első forduló feladatsorát mindenki a saját iskolájában írhatja. 
Így 13 tesztfeladatot kell a csapatoknak megoldani, nekünk tanároknak 
pedig még aznap este az internetes felületre a válaszokat eljuttatni. A fel-
adatok idén sem voltak könnyűek. Így is több csapatunk díjazott lett (az 
első 6 csapatotot jutalmazzák), jutalmukat november közepén vehetik át, 
az országos fordulóval egyidőben.

DÍJAZOTT CSAPATAINK:
A DÉLNYUGAT – PEST MEGYEI körzetben a 4.a csapata: Bogyai Bori, Keserű 
Róza, Kapiás Márton, Bacskó Bende 142 csapatból 6. helyezést ért el.
A 7. osztályos csapat: Andersen-Soós Anna, Bolváry Franciska, Golda Fe-
renc, Győrffy Levente 64 csapatból 2. helyezett lett, így ők továbbjutottak 
az országos döntőbe. A 8.a osztályos csapat: Tafferner Gréta, Nagy Éva Ka-
rolina, Nagy-Kasza Julianna, Németh Tünde 70 csapatból 5. helyezést ért el.
Nagyon büszkék vagyunk Rájuk!

A TOVÁBBI ÉVFOLYAMOK LEGJOBB EREDMÉNYEI:
3. évfolyam: 118 csapatból

EBKL  
Mateknősök

3.b

Vass Lili  
Pannonhalmi Eszter 
Mária Győrffy Balázs 

Győrffy Kende

25. hely
Felkészítő:

Vladárné Zeffer 
Mónika

4. évfolyam: 142 csapatból

A nyerők
4.a

Bogyai Bori
Keserű Róza 

Kapiás Márton
Bacskó Bende

6. hely Felkészítő:
Virág Jácint

Egyszeregy

Sebők Attila
Baji Levente

Bíró-Nagy Márton,
Németh Máté

7. hely
Felkészítő:

Vácziné Gondár 
Gyöngyvér

5. évfolyam: 111csapatból 

Szárnyaló
unikornisok

5.c

Mátyás Villő
Schaffer Márton
Szikora Dalma

Vantsa Szofi Kíra

25. hely Felkészítő:
Zsohovszky Edit

6. évfolyam: 107 csapatból 

Megszámlálhatatla-
nítottuk

6.b

Telek Johanna
Valentin Gergely

Papp Mátyás
7. hely Felkészítő:

Zsohovszky Edit

7. évfolyam: 64 csapatból

szinusz, koszinusz, 
tangens, kotangens

Andersen- Soós Anna
Bolváry Franciska

Golda Ferenc
Győrffy Levente

2. hely döntős Felkészítő:
Zsohovszky Edit

 
8. évfolyam: 70 csapatból

Egybevágósági 
transzformációk

8.a

Tafferner Gréta
Nagy Éva Karolina

Nagy-Kasza Julianna
Németh Tünde

5. hely Felkészítő:  
Zsohovszky Edit

Á-sok
8.a

Fábián Hunor
Koszecz Milán 9. hely Felkészítő:

Zsohovszky Edit

Gratulálunk Mindenkinek!
Köszönjük a rengeteg munkát, támogatást a szülőknek, felkészítő tanárok-
nak. Felkészítő tanárok: 3. évfolyam: Vladárné Zeffer Mónika, Kuti Imréné, 
Várkonyi Zsófia. 4. évfolyam: Virág Jácint, Görtlerné Kocsis Andrea, Vácziné 
Gondár Gyöngyvér, Kőszegi-Kovács Noémi. Felső tagozat: Hont László, Ló-
rántné Horváth Tímea, Eperjesi Tamás, Zsohovszky Edit

Kik érted haltak...
Megemlékezés az aradi vértanúkról

Bolyai Matematika 
Csapatverseny hírei

 

MEGHÍVÓ 
Szeretettel hívjuk a Kedves Szülőket Iskolánkba 
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POZITÍV EDUKÁCIÓ 

a Nagykovácsi Általános Iskolában 

című előadássorozatunk első rendezvényére 
 

 

 

 

 

 

Program:  

1. Köszöntő  –  Fehér Imre intézményvezető 
2. A pozitív pszichológia helye a pszichológia tudományon belül  –  
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                     Lórántné Horváth Tímea intézményvezető-helyettes 
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Kispatak Óvoda

Kecskés Eszter, a Maci csoport óvodapedagógu-
sa mesél a vásári forgatagról, mely szeptember 
29-én került megrendezésre, egy szépséges 
őszi napon. 

Mindenki korán kelt, ha ugyan tudott aludni a 
vásári esemény izgalmától. Egy ideje már ké-
szülődtünk a gyermekekkel is, és foglalkoztunk 
a Mihály nap népszokásaival. Vásárost játszot-
tunk, vásári mondókákat és verseket tanultunk, 
így a nagy nap reggelén már igazán lázban volt 
az óvoda. 
Szerencsére az időjárás szeretett minket, így 
semmi akadálya nem volt az udvari mulatság-
nak. Ahogy tavaly is, alvás időben már isteni 
paprikás krumpli illat kezdte belopni magát a 
gyanútlan orrokba, hogy beindítsa a pavlovi 
reflexet. Közben szép csendben készült a deko-
ráció, a kirakodó pult az ízlésesen elrendezett 

portékákkal, a kézműveskedésnek helyet adó 
asztalok és a játékhelyszínek. Kora délutántól 
érkeztek a vendégek, akik között örömmel fe-
deztük fel a már elballagott óvodásainkat is. 
Mindenki talált magának való elfoglaltságot, fo-
gára való falatot és láthatott kipirult arcú, csillo-
gó szemű gyermeksereget, akik játékról-játékra, 
alkotástól-portékáig szaladtak. 
Az idei év meglepetése a Lóca együttes fellépé-
se volt, akik megmozgatták még az utcáról is be-
kéredzkedő hallgatóságukat és egy igazi tüzes, 
táncos hangulatot varázsoltak a Forrás Tagóvo-
da udvarára. 
Az immár hagyománnyá váló Mihály napi vá-
sárunk megrendezése óta egy hónap telt el, de 
még mindig hallunk pozitív visszajelzéseket. 
Mindig nagy sikerrel zárul az ünnep, de idén 
mégis csak különlegesebb volt, mint szokott. A 
titka pedig az összefogásban rejlik. A sikerünk 
közös. Köszönhetően azoknak a szülőknek, akik 

a bográcsétel és lángos hozzávalóit összead-
ták… akik a hozzávalókat feldolgozták… akik 
portékákat készítettek… akik abban támogat-
tak minket, hogy tudjunk az előkészületekre 
koncentrálni… és nem utolsó sorban azoknak is, 
akik jelenlétükkel megtiszteltek bennünket az 
eseményen. Köszönettel tartozunk a Nagyková-
csi Óvodásokért Óvodai Alapítványnak is, amiért 
fellépő vendégünk honoráriumát rendelkezé-
sünkre bocsátotta a Nemzeti Együttműködési 
Alap pályázatán elnyert támogatásból (NEAO-
KP-1-2023/10-000164). Találkozzunk jövőre is!

Szabó Orsolya intézményvezető, a kiállítás ötletgazdája és szervezője idé-
zi vissza az eseményt, mely új színfoltot jelentett Nagykovácsiban.

Ragyogó őszi idő köszöntötte az Ördög-árok patak partján elhaladókat 
október első hetében. A Kispatak Óvodába járó családok, és az óvodai cso-
portok újrahasznosított alapanyagokból készült alkotásait lehetett megte-
kinteni, melyet az Állatok Világnapja alkalmából rendeztünk.
A helyszín nem véletlen, hiszen ezer szállal kötődünk mi, kispatakosok a 
vízhez és a természethez, ezért rendhagyó módon – és talán hagyományt 

teremtve – ide álmodtuk meg a jeles naphoz kapcsolódó, projekt záró ese-
ményünket. Csodájára járt a fél falu és a teljes óvoda közössége. Délelőtt a 
csoportok látogattak ki, és egy találós kérdés megfejtése jelentette a belé-
pőt a kiállító térbe. Délután a családokat vártuk és minden arra járót, hogy 
egy igazán különleges helyszínen csodálhassák meg az alkotásokat. Jöttek 
iskolások, kirándulók, sétálgató helyi lakosok és sokan-sokan mások.
A vendégkönyv – mert természetesen volt az is – megtelt rajzos bejegyzé-
sekkel, melyek arról tanúskodtak, mesés és sikeres volt az új kezdeménye-
zésünk az Állatok Világnapjának megünneplésére.

Mihály napi vásár a Forrás  
Tagóvodában
Kecskés Eszter, a Maci csoport óvodapedagógusa

Patak parti papír-állatpark
Szabó Orsolya intézményvezető
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Nagykovácsi Kispatak Óvoda
Intézményvezető: Szabó Orsolya
2094 Nagykovácsi, Kaszáló u. 16-18. • Telefon: 26/355-607 • e-mail: kispatak.nagykovacsi@gmail.com
Dózsa György u.-i tagóvoda: • 2094 Nagykovácsi, Dózsa György u. 39. • Telefon: 26/389-305 • e-mail: kispatak.dozsa@gmail.com
Száva u.-i tagóvoda: • 2094 Nagykovácsi, Száva u. 7. • Telefon: 26/389-383 • e.mail: kispatak.szava@gmail.com

Honlap: www.kispatakovoda.hu

December 1-jén és 8-án délelőtt a nagy- 
csoportosok látogatást tettek a Nagykovácsi 
Általános Iskolában. Részt vettek az első 
osztályosok tanítási óráján, amit Acsai Andrea, 
Széllné Menydörgős Melinda és Veres Ildikó 
tartott.  A jó hangulatú tanórán játékosan 
ismerkedtek a tanárnőkkel, a tanteremmel 
és leendő iskolás társaikkal. A pedagógusok 
kreativitását dicsérő tantermekben, kellemes 
légkörben teltek a tanórák. Versek, mondókák, 
énekek és a tornaterembe a mozgásos 
feladatok is színessé, izgalmassá tették az 
iskolai látogatást, melyben nagy segítségünkre 
voltak az óvodásokat kísérő lelkes és figyelmes 
nyolcadik osztályosok. Nagyon hálásak va- 
gyunk a sok jóért, a sok készülésért, amit az 
iskolai pedagógusoktól kaptunk. Hisz tudjuk, 

hogy milyen fontos az óvodából iskolába való 
átmenet, és hogy óvodásaink ne félve, hanem 
izgatott várakozással eltelve érkezzenek majd 
az iskolába szeptember 1-jén! Az óra végén 
névre szóló ajándékot kapott valamennyi 
nagycsoportos. Minden kisgyerek nagy 
izgalommal élte meg a találkozót, amely 
maradandó élményt nyújtott számukra.
„Vedd észre, hogy a gyermeket nem lehet 
kényszerrel tanítani. A puszta léted, a 
viselkedésed az, ami formálja. Éreztesd meg 
vele, mi helyes, mi nem. Ebből tanulja meg, mi 
a jó és mi nem. Támogasd és tégy meg min- 
dent azért, hogyha felnő, elégedett és boldog 
legyen.”
/Wagele/

Óvodások látogatása az iskolában 
Tóth Mária óvodapedagógus – Barackfa csoport

Történetünk néhány évvel ezelőtt kezdődött, 
mikor csoportomba járt a gyöngyöspatai 
óvodavezető kisunokája. Az azóta már 
kisiskolás kislány kötött minket össze és talán 
ő nem is tudja, hogy személyéhez ez a nagy 
mozgalommá vált adománygyűjtő program 
fűződik. Egy beszélgetés, egy találkozás, 
egy gondolat nagyszabású, másoknak óriási 
örömet adó tevékenységgé is válhat. Így 
vált szívügyünkké a Bokréta Óvodába járó 
családok megajándékozása. Engem ér minden 
évben a megtiszteltetés, hogy delegáltja 
legyek a Kispatak Óvoda közösségének, mely 
szerepkörben igazán csak feltöltődni lehet, 
hálás szívvel köszönöm mindazon családok 
felajánlásait, akik idén is hoztak adományt és 
mindazok munkáját elsősorban a Kaszáló utca 
épületében, akik rendszerezték a beérkező 
ruha, játék és élelmiszercsomagokat, illetve az 
önkormányzat segítségét a szállításban.
A Gyöngyöspatán töltött néhány órát 
hetekig tartó előkészületek és napokig tartó 
utómunkálatok zárják, a velük személyesen 
eltöltött idő egy hosszú folyamat apróbb része. 
Találkozásaink alkalmával mindig szakítunk  
időt egy kis beszélgetésre. Idén megtudtam, 
hogy a tavalyi adományok egy része 
egész évben nagy hasznára volt az óvoda 
dolgozóinak és a gyerekeknek, mert gyakran 
előfordul, hogy nem az évszak, időjárásnak 
megfelelő lábbelikben és ruhákban érkeznek a 
picik, ilyenkor az elkülönített készletből tudnak 
nekik biztosítani a téli játékokhoz meleg ruhát 
és kiegészítőket. Nyaranta pedig szandálra 
van sokszor szükség. A családok személyre 

szabottan kapják meg a gondosan összeállított 
csomagokat, figyelembe véve, hogy kinek 
mire van a legnagyobb szüksége. Játék és 
ruha minden óvodásnak, de tartós élelmiszer 
csak a hátrányos vagy halmozottan hátrányos 
helyzetű családoknak jut.
Nehéz szavakat találni, amikor érzelmeket 
próbálunk megfogalmazni. Több év után is 
ugyanolyan boldogság látni a gyöngyöspatai 

óvoda dolgozóinak örömét, ők pontosan tudják, 
hogy a nehéz helyzetben lévő családoknak 
újra egy kis karácsonyi varázslatban lehet 
részük. A kis óvodások is sorra kukucskálnak, 
csodálkozó pillantások és kérdések sora zúdul 
ilyenkor felénk... „mennyi csomag, kié?...ezek 
játékok?...ezt ki kapja?...én is kapok majd?...” 
Nincs is felemelőbb ilyenkor annál, hogy 
egy buksisimogatás kíséretében azt tudom 
mondani, hogy igen, te is kapsz majd! Azt 
hiszem ilyenkor születik a csoda, megérkezik 
és velünk marad, látom a szemükben, érzem a 
szívemben. 

Gyöngyöspata a szívünk ügye!
Horváth- Meszes Bettina óvodapedagógus

Tájoló_2023_01.indd   6 2022. 12. 31.   8:31

Amikor beléptem a Pitypang csoportszobába jó 
érzés volt látni a jókedvet, a szorgos kis kezeket, 
a mosolygós arcokat, az unokákat, akik minket, 
nagyszülőket vártak, akik minket ünnepeltek.
Leültem a kicsik közé, épp rajzoltak, aztán al-
mákat cipelő, őszi sündisznócskákat készítet-
tek; unokámtól kaptam is egyet ajándékba. Egy 
másik nagymamával együtt meghívást kaptunk 
a babaszobába, ahol mindenféle finomság ké-
szült, és megkóstolhattunk sorjában mindent. 
Maradt még idő a memória játékra, izgatottan 
vártuk, ki lesz a nyerő!
Igazán boldog pillanatokat éltünk át, amikor el-
kezdődött a műsoruk, amivel minket, nagyszü-
lőket köszöntöttek: versekkel, énekkel, tánccal! 

A balettosok is rögtönözhettek egy szabadon 
választott kis műsort. Nekem legjobban az tet-
szett, hogy táncolhattam az unokámmal! Na-
gyon finom kókuszgolyóval is megleptek ben-
nünket! Alig vártam már, hogy elmondhassam a 
mesémet, amivel nekik készültem!
Meghatottan gondolok erre a délelőttre, hogy 
ott lehettem, hogy láthattam azt az alapot, 
amelyben a jelen és a jövő is nyugszik. Köszön-
jük, hogy vagytok nekünk, hogy veletek lehe-
tünk!
Köszönjük Bettinek és Erikának a felkészítést, 
hogy a nagyszülők iránti szeretetre, és az idősek 
iránti tiszteletre nevelik unokáinkat.

Vendégségben a Kispatak Óvodában
Béziné Gyapjas Magdolna, Viola nagymamája
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Közérdekű tudnivalók

Anyakönyvi hírek

HÁZI GYERMEKORVOSI 
SZOLGÁLAT RENDELÉSI IDEJE:
Nagykovácsi, Kaszáló u. 12-14.

I. körzet: dr. Kordé Izabella: 06-30-338-0265
E-mail: drkordei@gmail.com
Rendelő: 06-26-389-522 (rendelési időben)
Asszisztens, időpont kérése: 
   Fábosné Kovács Katalin tel: 06-30-476-4817
 Hétfő: 14.00–17.00   
 Kedd: 8.00–11.00 
 Szerda: 14.00–17.00       
 Csütörtök: 10.00–13.00 
 Péntek: páratlan hónapban 8.00–11.00
  páros hónapban 12.00–15.00
Egészséges tanácsadás: 
Hétfő: 12.00–14.00; Csütörtök: 9.00–10.00
Kizárólag előjegyzésre: 06-30-575-9469

II. körzet: Dr. Jakab Erika 06-30-364-5936
E-mail: jakabmedinfo@gmail.com
Rendelő: 06-26-389-522 (rendelési időben)
Asszisztens, időpont kérése: 
   Dajka Edina tel: 06-30-638-8763
 Hétfő:  8.00–11.00     
 Kedd:  14.00–17.00
 Szerda:  8.00–11.00    
 Csütörtök: 14.00–17.00
 Péntek: páros hónapban 8.00–11.00
  páratlan hónapban 12.00–15.00 

Egészséges tanácsadás:
Kedd: 11.30–14.00; Szerda 11.00–13.30

Tanácsadási időben beteget nem tudunk fogadni, 
kizárólag egészséges tanácsadás,és oltás történik. 
FONTOS! Kérünk mindenkit, hogy a rendelési idő  
vége előtt 30 perccel jelenjen meg a rendelésen!

Az aktuálisan dolgozó doktornő  
a saját rendelési idejében várja a betegeket. 

Fontos, hogy előtte e-mailes egyeztetés legyen!

Rendelési időn túl hétköznap 19.00–07.00 óráig,  
munkaszüneti és ünnep  napokon egész nap 
a Budaörsi orvosi ügyelethez kell fordulni!

Budaörsi orvosi ügyelet: Tel.: 06 23/440 020
Mobil: 06 20/530 4553

2040 Budaörs, Kossuth L. u. 9. 

LENVIRÁG BÖLCSŐDE
és VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT

2094 Nagykovácsi, Kaszáló utca 12-14. 

telefonszám: 06-26-555-055; 06-30-190-9314

e-mail: lenviragbolcsode@nagykovacsi.hu

Móczár Ágnes intézményvezető

Védőnők telefonszám: +36 30 575 9469 

ideiglenesen az óvoda épületében (Kaszáló u. 16-18.), 

bejárat a főbejárattól jobbra

e-mail: vedono@nagykovacsi.hu

I. körzet Kosztoványi Éva: +36 30 302 1288

II. körzet Pálné Szondy Krisztina: +36 30 287 0486

III. körzet Baranyayné Molnár Katalin: +36 30 287 4160

IV. körzet Balatoni Lilla: +36 30 292 5160

A házi orvosok rendelési ideje
Száva u. 4.

Dr. Solynóczki Katalin háziorvos
☎ 06-30-922-6633; rendelő: 06-26-389-282
Rendelési idő: Hétfő: 8:00 – 12:30
 Kedd: 14:30 – 19:00
 Szerda: 10:30 – 15:00
 Csütörtök: 10:30 – 15:00
Dr. Sorbán András háziorvos 
☎ 06-30-212-3999; rendelő: 06-26-555-033
Rendelési idő: Hétfő: 14:00 – 19:00
 Kedd: 8:00 – 12:00
 Szerda: 14:00 – 19:00
 Csütörtök: 8:00 – 12:00
Dr. Koltay Angéla háziorvos 
☎ 06-30-587-5087; rendelő: 06-26-355-543
Rendelési idő: Hétfő: 10:00 – 15:00
 Kedd: 10:00 – 15:00
 Szerda: 15:00 – 19:00
 Csütörtök: 8:00 – 12:00
Dr. Kádár-Németh Krisztián
☎ 06-30-243-2531; rendelő: 06-26-999-415
Rendelési idő: Hétfő: 8:00 – 13:00
 Kedd: 15:00 – 19:00
 Szerda: 8:00 – 13:00
 Csütörtök: 15:00 – 19:00

Dr. Solynóczki Katalin november 2., 
Dr. Kádár-Németh Krisztián november 2., 

Dr. Sorbán András november 2., november 22-23. 
között szabadság miatt nem rendel.

A szabadságon lévő orvos betegeinek a recept- 
igénylést a nagykovacsirendelo@gmail.com-ra írják, 

ami mindennap este 7-ig a felhőbe kerül.
Minden emailre a teljesítésre vonatkozóan válasz 

érkezik.
Helyettesítés: az aznap rendelő orvosok a saját 

rendelési idejükben és saját rendelőjükben fogadják a 
szabadságon lévő orvos betegeit.

A RENDELŐBE SZIGORÚAN CSAK ELŐZETESEN  
EGYEZTETETT IDŐPONTRA LEHET JÖNNI. 

PÉNTEKI RENDELÉS IDEJE:
november 3.  
8–12 és 15–19-ig Dr. Koltay Angéla

november 10.  
8–12 és 15–19-ig Dr. Solynóczki Katalin

november 17.  
8–12 és 15–19-ig Dr. Sorbán András

november 24.   
8–12 és 15–19-ig Dr. Koltay Angéla

Pénteki napokon reggel 7-8 óráig  
és 12-15 óráig terjedő időszakban  

az aznap rendelő orvos látja el  
az orvosi ügyeletet, telefonos hívásra! 

Rendelési időn túl 19.00 órától  
másnap reggel 8.00 óráig,

 munkaszüneti és ünnepnapokon egész nap 
az orvosi ügyelethez kell fordulni! 

OKTÓBER 1-TŐL ÚJRA BUDAKESZIN 
AZ ORVOSI ÜGYELET!

 Amíg az Országos Mentőszolgálat át nem veszi  
Pest Vármegye településeinek az ügyeleti ellátását,
addig ismét Budakeszin működik az orvosi ügyelet.

Cím: Budakeszi Egészségügyi Központ, Fő utca 179.  
(a korábbi helyén)

Ügyelet ideje: H-P: 16-tól 8.00-ig, hétvégén: 0-24-ig, 
illetve ünnepnapokon.

A Budakeszi orvosi ügyelet telefonszáma október 1-től: 
06 23 451 920.

FOGORVOSI SZOLGÁLAT
Nagykovácsi, Száva u. 4. 

(bejárat Kossuth L. u. 58. felől)

Telefon: 06-26-355-339
Dr. Jani Ágnes  Dr. Zsigmond Lívia
Hétfő: 8.00–14.00  Hétfő: 12.00–18.00
Kedd: 12.00–18.00 Kedd: 8.00–14.00
Szerda: 10.00–16.00 Szerda: 8.00–14.00
Csütörtök: 12.00–18.00 Csütörtök: 8.00–14.00
Péntek: 8.00–14.00 Péntek: 10.00–16.00

Dr. Piros Zsuzsa (fogszabályozás)
Szerda: 15.00–18.00

TŰZOLTÓSÁG – POLGÁRŐRSÉG
Készenléti Szolgálatok  

Nagykovácsi Egyesülete
Riasztás: 06-70-387-9999

ELMÜ közvilágítási 
hibabejelentés

06-80-38-39-40
Köszönetet szeretnénk mondani mindazok-

nak, akik résztvettek drága férjem  
Gazdag Péter temetésén és búcsúztatóján.

Köszönettel
Gazdag család

Depónia Kft. (hulladékszállítás)
Fogadó órája az Öregiskola kistermében 
Minden hónap első hétfő: 10-14 óra között.
Telefon: 06-22/507-419; 
E-mail: ugyfel@deponia.hu 

Közjegyzői elérhetőségek:
dr. Komáromi József 2092 Budakeszi, Fő utca 136. 

Telefon: 06-23-457-032
dr. Huszár Éva 2092 Budakeszi, Fő utca 186.

Telefonszáma: 06-23-451-381

NAGYKOVÁCSI 
NÉMET NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZAT

2094 Nagykovácsi, Kossuth L. u. 61.
Elérhetőség: 

Dr. Klein Ferenc elnök 
Tel.: +36 30 950 5364; e-mail: j.ferencklein@gmail.com

Dr. Kohut József elnökhelyettes
Tel.: +36 20 989 1796; e-mail: drkohut@gmail.com

KÖRZETI MEGBÍZOTT 
Farkas Szilárd 

Elérhetőségei: 
Telefon: +36-30 653 1317

E-mail: farkasszi@pest.police.hu

Újszülöttek
Szeptember:

Eliza, Lia Magdi, Vince, Elza

Október:
Konrád Iván, Zita, Zoé

HíD SZOCIÁLIS CSALÁD  
és GYERMEK-JÓLÉTI SZOLGÁLAT  

és KÖZPONT

2092 Budakeszi, Fő u. 103. • 06 23/451-147
Területi Iroda: 2094 Nagykovácsi, Pók u. 58. 

06 20/347-8712 • 06 20/235-6656
Ügyfélfogadás:

Hétfő: 12.00-16:00; Szerda: 12.00-16.00
Csütörtök: 09.00-13.00; Péntek: 09.00-13.00

DMRV Zrt.
Hibabejelentés: +36-27-511-511 (0-24.00) 

illetve az
ugyfelszolgalat@dmrvzrt.hu e-mail címen 

(ügyfélkapun keresztül is elérhető)
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2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

Faluház (Tisza István tér 7.)

Közös együttlétre, vidámságra hívunk mindenkit!
Csapatok jelentkezését várjuk a hagyományos kolbásztöltésre. 

A csapatok alapanyagot kapnak (hús, bél), 
a töltőről, fűszerezésről minden csapat maga gondoskodik.

A megtöltött kolbászokat közösen sütjük ki és mindenki, a látogatók is, 
kóstolhatnak az elkészült finomságokból. 
Forralt bor, forró tea várja a szomjazókat.

Csapatok jelentkezését várjuk 2023. november 24-ig. 
Jelentkezés e-mailben: frank.eniko@nagykovacsi.hu vagy telefonon: 06-30-438 65 77

A program- és a helyszínváltoztatás jogát fenntartjuk!

Nagykovácsi Összefogás Napja 2023

2023. december 2. szombat
9 - 14 óráig

 

Öregiskola Közösségi Ház és 
Könyvtár 

Nagykovácsi, Kossuth Lajos u. 78. 
 

2023. november 30. csütörtök 
13.00 és 17.00 óra között 



2094 Nagykovácsi, Kossuth Lajos utca 78. oregiskola.hu26/356-362 kozossegihaz@nagykovacsi.hu

ADVENT Nagykovácsiban
December 2. szombat

9.00–14.00 Összefogás Napja
9.00–13.00 Ünnepi díszbe öltöztetjük fenyőfüzérekkel és az adventi ablakkal 

a Tisza István teret a Kispatak Óvoda segítségével

December 3. vasárnap
10.00–13.00 Közösségi fenyőfadíszítés, daruskocsikkal a Tisza István téren

10.00–13.00 Buzás Mihály vasúti terepasztal bemutatója, adventi kézműveskedés és teaház a Faluházban
11.15 (Szentmise után) Adventi gyertyagyújtás a Német Nemzetiségi Önkormányzat 

közössége által állított betlehemi jászolnál, a Tisza István téren

December 10. vasárnap
15.00–19.00 Kézműves vásár a Tisza István téren

15.00–19.00 Német Nemzetiségi Önkormányzat Teaház sátor
16.00 Kaláka - Szabad-e bejönni ide betlehemmel?

17.00 Adventi gyertyagyújtás a betlehemi jászolnál, a Tisza István téren
17.15 Borbála-járás – Gyülekezés a jászolnál, majd a menet fáklyákkal 

a Kolozsvár téri Bányász emlékműhöz vonul, ahol megemlékező mécseseket gyújtunk
18.00 A Groβe Kowatscher Runde adventi táncos műsora, a Tisza István téren

December 17. vasárnap
15.00–19.00 Kézműves vásár a Tisza István téren

15.00–19.00 Önkormányzati Teaház sátor – Nagykovácsi Nagyközség Önkormányzatának Képviselő-testülete 
kötetlen beszélgetéssel és forró teával várja Nagykovácsi lakosait.

Szaloncukor gyűjtése a rászorulók részére.
16.00 Fabula Bábszínház: Brumi és a téli álom – zenés bábjáték, az Öregiskolában

17.00 Adventi gyertyagyújtás a betlehemi jászolnál, a Tisza István téren
17.30 „Szálljatok le karácsonyi angyalok!” Adventi koncert a Linum Vocal, a Nagykovácsi Alapfokú Művészeti 

Iskola és a Református gyülekezet kórusának közreműködésével, a Római Katolikus Templomban

Helyszínek: 
Öregiskola Közösségi Ház és Könyvtár (Kossuth L. u. 78.), Faluház (Tisza István tér 7.), Római Katolikus Templom és Plébánia, Tisza István tér

A program- és helyszínváltoztatás jogát fenntartjuk!


